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V izita tovarăşu lu i
NICOLAE CEAUŞESCU

în judeţul laşi
j

Vizita dc lucru a tovarăşului Nicolae 
Ceauşescu în municipiul Iaşi a început 
joi, la primele ore ale dimineţii, în a- 
ceeaşi atmosferă însufleţită, plină de 
căldura, de entuziasm general, în ca
re l-au primit ieşenii pe conducătorul 
partidului şi statului încă din clipa so
sirii în oraşul lor. Mii şi mii de locui
tori ai acestei străvechi urbe moldave 
au ieşit, pe străzi, în întîmpinarea se
cretarului general al partidului, ovaţio- 
nîndu-1, salutîndu-1 cu neţărmurită 
dragoste. Se scandează puternic, neîn
trerupt, „Ceauşescu-P.C.R.“, „Ceauşescu 
şi' poporul“. Ieşenii au mai trăit ase
menea momente deosebite, adînc în
tipărite în inimi şi conştiinţe în anii 
196§ şi 1970, cu prilejul vizitelor fă
cute de tovarăşul Nicolae Ceauşescu, 
evenimente cu înalte şi profunde sem
nificaţii în viaţa laşului şi a locuito
rilor săi.

Secretarul general al partidului este 
însoţit- dc tovarăşii Gheorghe Pană şi 
Dumitru Popescu, precum şi de to
varăşul Vasile Potop, prim-secretar al 
Comitetului judeţean Iaşi al P.C.R.

In aclamaţiile mulţimii, coloana de 
maşini se îndreaptă spre zona indus
trială a oraşului.

Vizita începe, semnificativ, la una 
din celo mai cunoscute întreprinderi 
ieşene — uzina „Nicoliaa“, veche ci
tadelă proletară, cu un glorios trecut 
revoluţionar.

In întîmpinarea tovarăşului Nicolae 
Ceauşescu, a celorlalţi conducători de 
partid şi de stat au venit directorul U- 
zinci, Gheorghe Cioacă, nunieroşi mun
citori, tehnicieni şi ingineri.

La început, se vizionează o ^sugesti
vă expoziţie care prezintă, prin măr
turii documentate, tradiţiile revoluţio
nare ale uzinei, iar prin semnificative 
grafice şi panouri stadiul actual şi 
perspectivele de dezvoltare a acestei 
importante întreprinderi industriale. 
Sínt prezentate, de asemenea, machete
le unor produse de bază care dovedesc 
priceperea şi inteligenţa colectivului.

Gazdele arată că indicaţiile preţioa
se date de secretarul general al parti
dului cu prilejul vizitei precedente, în 
1968, au fost transpuse în practică, 
fapt ce a contribuit la o organizare 
mai judicioasă a procesului de produc
ţie, la sporirea eficienţei întregii ac
tivităţi, la ridicarea calităţii produse
lor. Se relevă faptul că în acest răs
timp producţia a sporit dc două ori şi 
jumătate.

Sínt parcurse cîteva secţii ale uzi
nei, urmărindu-se etapele mai impor
tante ale fluxului tehnologic.

împărtăşind din preocupările _ lor, 
gazdele arată că întregul colectiv al 
uzinei, însufleţit de măreţele _ obiective 
stabilite de Conferinţa Naţională a 
partidului şi Plenara C.C. al P.C.R. 
din noiembrie anul trecut, este hotă
rât să îndeplinească cincinalul în patru 
ani şi jumătate, subliniindu-se_ că, în 
felul acesta, volumul producţiei glo
bale se va dubla, faţă de 1970.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu insistă 
asupra necesităţii perfecţionării fluxu
lui tehnologic, modernizării secţiilor, 
asimilării mai rapide a unor _ maşini 
complexe, organizării unei secţii pen
tru întregul sistem de utilaj terasier, 
folosirii mai judicioase a capacităţilor 
existente, în aşa fel încinsă se obţină 
o producţie suplimentară pe acelaşi 
spaţiu. _ _

La remarca directorului uzinei ca 
bala turnătoriei este cea de-acum pa
truzeci de ani şi că ea nu mai cores
punde, secretarul general al partidului 
răspunde:

— Cînd moştenirea e utilă, s-o fo
losim gospodăreşte.

In secţii, la locurile de muncă, tova
răşul Nicolae Ceauşescu se interesează 
îndeaproape de desfăşurarea procesului 
tehnologic, de modul de organizare a 
producţiei pentru continua creştere a 
eficienţei activităţii.

Din discuţiile cu specialişti, cu nu
meroşi muncitori se desprind nu nu
mai preocupările actuale ale acestora, 
dar şi planuri de perspectivă. Oame
nii se referă direct la esenţa lucruri
lor, fac propuneri, discută deschis.

Conducătorilor de partid şi de stat 
Ie sine prezentate, în final, cele mai 
reprezentative realizări ale uzinei: bo
ghiuri şi screpere de diferite tipuri, e- 
chipamente, maşini.

Muncitorii de la „Nicolina" îşi iau 
un călduros rămas bun de la secreta
rul general al partidului, invitîndu-1 
din toata inima să mai revină în mij
locul lor.

Oaspeţii se opresc apoi la ţesătoria 
de mătase „Victoria“. Este una dintre 
cele mai moderne unităţi de acest gen 
din ţară, al cărei act dc naştere da
tează doar de trei ani.' Semnificativ 
este, de asemenea faptul că media de 
vîrstă a muncitorilor de aici este de 
numai 20 de ani.

Secretarul general al partidului este 
întîmpinat de ing. Maria Andriţş, di

rectoarea fabricii, de membrii comite
tului de conducere şi comitetului de 
partid al acestei tinere unităţi indus
triale.

In secţia ţesltorie gazdele informea
ză că aici se află în funcţie peste 3C0 
dc războaie dc fabricaţie româneas
că, ale căror performanţe se afla la 
înălţimea cerinţelor tehnicii actuale.

Mai multe tinere muncitoare, prin
tre care fruntaşele în producţie Mar
gareta Tudósé, Elvira Pichineru şi Ma
riana Baliu, maşinistul Constantin Ar- 
maşu oferă tovarăşului Nicolae 
Ceauşescu flori, exprimînd prin gestul 
lor simplu dragostea faţă de conducă
torul iubit al poporului nostru.

In ţesătoria cu maşini care funcţio
nează pe baza jetului cu apă, tovară
şul Nicolae Ceauşescu se opreşte cîteva 
momente, privind dexteritatea cu care 
lucrează muncitoarele Mariana Cata- 
nă şi Silvia Alexa.

Secretarul general al partidului a- 
preciază randamentul ridicat al secto
rului respectiv, utilizarea la maximum 
a spaţiului, calitatea deosebită a ţesă
turilor realizate, făcînd recomandarea 
ca ministerele de resort să ia noi mă
suri pentru creşterea producţiei de fi
re artificiale, astfel îneît să se asigure 
în mod cît mai corespunzător nece
sarul fabricilor prelucrătoare şi dimi
nuarea importurilor.

In continuare, este vizitată secţia de 
proiectare şi ţesătorie a catedrei de ţe- 
sătorie a Facilităţii de industrie uşoară.

Conducătorul partidului şi statului 
nostru este întîmpinat de cadre didac
tice de la Institutul politehnic şi Fa
cultatea de industrie uşoară, precum şi 
de un mare număr de studenţi, care 
lucrează aici — în inima procesului de 
producţie — cot Ia cot cu textiliştii, 
pe baza unui plan de producţie.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu  ̂este in
format asupra gradului de integrare 
a proceselor comune —- învăţămînt- 
producţie-cercetare.

Studenta Adelina Romancţ, din a- 
nul IV, oferă o floare tovarăşului 
Nicolae Ceauşescu.

— Noi lucrăm aici, spune ea, la 
fel ca muncitorii.

— Sper ca în viitor să lucraţi tot 
atît de bine ca şi ei, recomandă secre
tarul general al partidului viitorilor 
ingineri.

—- Ne vom strădui să îndeplinim cu 
cinste această recomandare, se anga
jează studenţii.

In sectorul de finisaj- sínt prezentate 
utilajele româneşti, de mare producti
vitate, care alcătuiesc marea majori
tate a dotărilor acestui loc de muncă.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu _ apre
ciază funcţionalitatea acestora şi face 
recomandarea de a se intensifica acti
vitatea de asimilare în ţară a Unor uti
laje de finisaj superior, precum şi a 
altor maşini necesare industriei textile, 
pe baza unui program complex, ■ eşalo
naţi pe etape, la realizarea căreia sa 
concure Ministerul Industriei Construc
ţiilor de Maşini Grele, Ministerul In
dustriei Construcţiilor de Maşini-unelte 
şi Electrotehnice, precum şi Ministerul 
Industriei Uşoare.

în atelierul de imprimare, secretarul 
■general al partidului urmăreşte opera
ţiile efectuate la o maşini de către o 
grupl de studenţi, aflaţi la practică. 
Studenta Florentina Scutaru, din anul 
V al Facultăţii de chimie, oferă ca dar 
tovarăşului Nicolae Ceauşescu, din 
partea colegilor săi, un,frumos batic, 
realizat de ei, care exemplifică în mod 
convingător modul în care şi-au în
suşit tainele producţiei.

La atelierul de developat coloranţi, 
maistrul Constantin Cazan se adresea
ză secretarului general al partidului, 
exprimînd în numele colectivului^ său, 
angajamentul de a îndeplini cu cinste, 
înainte de termen, sarcinile planului 
cincinal.

Din nou un sector rezervat activi
tăţii cadrelor didactice şi studenţilor. 
Este vorba dé laboratorul şi staţia pi
lot ale catedrei de finisaj textil, a 
Facultăţii de chimie industrială.

.— Cum vă simţiţi aici, aveţi toate 
condiţiile de lucru necesare? se intere
sează tovarăşul Nicolae Ceauşescu.

— Nici în visele mele de tinereţe 
nu am sperat să lucrez în asemenea 
excepţionale laboratoare, răspunde pro
fesorul Mişulin Grindea, şeful catedrei 
de finisaj .tşxtil a Facultăţii de-chimie 
industrială.

— $i rezultatele dv. să fie deci la 
înălţimea acestor dotări, recomandă 
tovarăşul Ccauşescu.

— „Ne vom strădui“, „Ne angajăm 
solemn“, se aud voci ale cadrelor di
dactice şi studenţilor prezenţii

Gazdele prezintă, în încheierea vi
zitei, o expoziţie demonstrativă a pro
duselor realizate de fabrică. Directoa
rea întreprinderii înfăţişează, cu acest 
prilej, unele din succesele recente ale

colectivului, obţinute în activitatea de
pusă în scopul îndeplinirii cincinalului 
înainte de termen.

Tovarăşul Nicolae Ccauşescu este in
format ae asemenea despre preocupa
rea pentru sporirea numărului de sor
timente, care a ajuns la 50 în decurs 
de trei ani, toate liind apreciate la 
ultimul pavilion de mostre şi livrate 
in cantităţile cerute de comerţ.

Secretarul general al partidului dă o 
buna apreciere modului în care a lost 
conceputa construcţia tabricu, utilizăm 
cliciente a spaţiului de producţie, or- 
dmei şi curăţeniei care domnesc in 
întreprindere, organizării 'judicioase a 
fluxului tennologic. Se recomandă, tot
odată, diversificarea sortimentelor de 
ţesături necesare satisfacerii cerinţelor 
crescînde, exigente, ale populaţiei.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu felicită 
colectivul pentru succesele ooţinutc, u 
urează noi realizări in îndeplinirea 
înainte de termen a cincinalului.

Următorul obiectiv vizitat este Uzi
na metalurgică, dată în luncţiune acum 
10 ani. Deşi tînăra, ea şi-a cîşngat 
o frumoasa reputaţie, numele sau tund 
astazi binecunoscut şi apreciat in ţară 
şi străinătate.

La intrarea în uzină, tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu, ceilalţi conducători 
de partid şi de stat sint salutaţi de 
Ion Agachi, ministrul industriei meta
lurgice, Matei Ghtgiu, ministrul con
strucţiilor i.ndustriaie, Milm Văţavu, 
directorul întreprinderii.

Din relatările gazdelcn reiese că în 
atenţia colectivului stau'— ca preocu
pări. centrale — creşterea producţiei, 
ridicarea calitativă a întregii activităţi, 
asimilarea de noi produse, in vederea 
diminuării importului, reducerea con
sumului de metal, sporirea productivi
tăţii muncii, valorificarea superioară a 
metalului.

Cu justificată satisfacţie, directorul 
uzinei arată că muncitorii, tehnicienii 
şi inginerii au dat viaţă recomandări
lor iacute de secretarul general al par
tidului cu prilejul vizitei precedente, 
privind folosirea cu mai mare eficienţă 
a suprafeţelor construite, dezvoltarea 
acţiunii de autodotare.

Secretarul general al partidului are 
un dialog yiu, rodnic, cu miniştrii 
de resort, cu conducătorii uzinei, 
cu muncitori şi specialişti, ana- 
iizînd împreună cu ei o sferă largă dc 
probleme privind dezvoltarea şi mo
dernizarea producţiei.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu subli
niază necesitatea creării unei secţii pen
tru producerea utilajelor şi pieselor de 
schimb necesare întreprinderii, precum 
şi a urgentării construcţiei unei lu
brici de ţevi şi profile îndoite, sudate 
şi acoperite, care să-şi găsească o largă 
utilizare în diferite sectoare ale eco
nomiei.

La plecare, conducătorul partidului 
şi statului felicită colectivul uzinei 
pentru realizările obţinute şi îi urează 
noi succese în activitatea viitoare.

Este vizitată Uzina de fire sintetice, 
ale cărei produse cu marca Terom se 
bucură de aprecieri unanime-în ţară şi 
în numeroase părţi ale lumii.

La sosire, tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu, ceilalţi conducători de par
tid şi de stat sínt întîmpinaţi de Mi
hail Florescu, ministrul industriei chi
mice, Ion Staicu, directorul general 
al uzinei.

în faţa unei machete se desfăşoară o 
însufleţitoare discuţie privind îndepli
nirea principalilor indicatori de plan, 
mersul lucrărilor de construcţii pentru 
următoarele etape de dezvoltare a a- 
cestei tinere unităţi. Directorul general 
al uzinei informează că, în 1972, pre
vederile de plan au fost îndeplinite şi 
depăşite la toţi indicatorii şi că există 
condiţii ca cincinalul sa fie realizat 
înainte de termen. Folosindu-se de 
grafice, gazdele informează, de aseme
nea, că, în vederea sporirii eficienţei e- 
conomice, Specialiştii uzinei, în colabo
rare cu cei din institutele de cerce
tări, au perfecţionat procesele tehno
logice, au asimilat noi prodüse, redu- 
cînd astfel cheltuielile valutare cu a- 
proape 50 la sută faţă de 1970.

Se vizitează sectoarele de fibre şi 
de fire poliesterice, cel de fire propile- 
nice, .dotate cu maşini de dublă ră
sucire, texturare şi bobinare a firelor. 
Directorul general al uzinei raportează 
că, traducînd în viaţă indicaţiile pre
ţioase date de tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu, cu prilejul vizitei făcute 
aici, în primăvara anului 1970, privind 
folosirea mai deplină a suprafeţelor 
construite, fabrica îşi va spori capa
citatea pînă la sfîrşitul acestui an, fă
ră cheltuieli prea mari, la peste 20 CCO 
de tone de fire chimice, textile şi teh
nice. Tovarăşul Nicolae Ceauşescu a- 
preciază realizările de pînă acum în 
ceea ce priveşte folosirea raţională a 
spaţiilor de producţie. Totodată, reco

mandă ca, prin micşorarea spaţiilor de 
transport dintre maşini, prin reaşezarea 
acestora, reproiectarea unor utilaje, să 
se amplaseze noi capacităţi care vor 
spori producţia uzinei pe aceeaşi su
prafaţă construită cu încă 1 000 de to
ne.

Gazdele informează, dg asemenea, că, 
prin valorificarea capacităţii tehnice 
de care dispune colectivul aces
tei tinere unităţi a industriei chimice, 
au fost, realizate în ultimii ani mai 
mult dc 200 de utilaje, piese de schimb 
şi echipamente, şi că există posibilităţi 
dc dezvoltare â acestei activităţi. Apre
ciind succesele obţinute în această di
recţie, secretarul general al partidului 
recomandă ministerelor industriei chi
mice, construcţiilor dc maşini şi in
dustriei uşoare să alcătuiască în urmă
toarele două-trei luni un program co
mun de realizare a utilajelor pentru 
industria chimică, eliminîndu-se astfel 
complet importul, şi creînd posibilităţi 
şi pentru export.

In fiecare secţie, tovarăşul, Nicolae 
Ceauşescu este întîmpinat cu aplauze 
şi urale. Chimiştii, majoritatea tineri, 
crescuţi odată cu uzina lor. încetează 
pentru cîteva clipe lucrul, făcînd con
ducătorului iubit al partidului şi po
porului nostru entuziaste manifestări 
de dragoste şi preţuire. In repetate rîn- 
duri, secretarul general al partidului 
este oprit, i se înmînează flori. Mais
trul Marietta Manole şi muncitoarea 

, Viorica Buganeţi s-au adresat personal 
tovarăşului Nicolae Ceauşescu, şi, in 
numele femeilor din secţiile în care 
lucrează, şi-au exprimat bucuria că SC 
află în mijlocul lor, i-au urat multă 
sănătate şi putere de muncă.

Alături de halele vizitate se ridică 
altele noi. Tovarăşul Nicolae Ceauşescu 
este informat că stadiul lucrărilor de 
înfăptuire a celor de-a IlI-a şi a IV-a 
etape de dezvoltare a uzinei este avan
sat.

în încheierea vizitei, secretarul gene
ral al partidului felicită pe chimişti şi 
constructorii ieşeni pentru rezultatele 
bune obţinute pînă acum şi le urează 
noi succese în efortul lor comun de 
împlinire a ţelurilor propuse, de reali
zare a cincinalului înainte de termen, 
în aplauzele şi uralele mulţimii pre
zente pe platourile din faţa uzinei, 
înalţii oaspeţi îşi iau rămas bun de la 
gazde, îndreptîndu-se către următorul 
punct al vizitei •— Combinatul avicol 
intercóoperatist din Iaşi,

La sosire, secretarul general al parti
dului, ceilalţi conducători de partid şi 
de stat sínt întîmpinaţi de Angelo Mi- 
culescu, ministrul agriculturii, industriei 
alimentare şi apelor, dc membri ai con
ducerii Uniunii judeţene a cooperative
lor agricole de producţie şi ai consiliu
lui dc conducere al combinatului.

Tovarăşului Nicolae Ceauşescu îi 
sínt prezentate, în faţa unor panouri 
şi grafice, principalele realizări obţinute 
în ultimii ani în dezvoltarea agricultu
rii cooperatiste din judeţ, hotărîrea cu 
care ţăranii cooperatori din această 
parte a ţării participă la înfăptuirea 
programului naţional ae dezvoltare a 
zootehniei, la traducerea în viaţă a 
prevederilor Congresului al X-lea al 
partidului şi ale Plenarei C.C. al 
P.C.R. din noiembrie anul trecut, pri
vind sporirea cantităţilor de produse 
agroalimentare. Gazdele informează pe 
conducătorul partidului şi statului că, 
în urma unei temeinice analize vizînd 
valorificarea superioară a tuturor re
surselor existente în fiecare unitate. în 
vederea sporirii avuţiei obşteşti şi a 
veniturilor ţăranilor-cooperatori, a fost 
elaborat, cu sprijinul Comitetului ju
deţean de partid, un amplu studiu pri
vind dezvoltarea în perspectivă a zoo
tehnici, ramură pentru care în judeţ 
există condiţii favorabile şi o bogată 
experienţă.

Oaspeţii trec apoi prin cîteva din 
halele Combinatului avicol. Dr. loan 
Nicuţă, directorul unităţii, arată că, 
în cei doi ani care au trecut de la 
înfiinţare, combinatul a livrat pieţei 
circa 1 300 tone carne de pasăre şi 
peste 2,6 milioane ouă. Specialiştii u- 
nităţii informează despre preocupările 
lor în vederea dezvoltării producţiei şi 
a sporirii eficienţei economice, dome
niu în care există mari posibilităţii

Secretarul general al partidului a 
felicitat pe lucrătorii unităţii pentru 
contribuţia adusă la îmbunătăţirea a- 
provizionării populaţiei şi le-a urat 
noi succese în munca de dezvoltare şi 
întărire a agriculturii cooperatiste.

In continuare este vizitată ferma 
zootehnică, „Căpriţa“ a întreprinderii 
agricole de stat Iaşi. Directorul Trustu
lui judeţean al întreprinderilor agrico
le de stat, ing. Victor Aldea, înfăţi
şează tovarăşului Nicolae Ceauşescu 
realizările şi perspectivele de dezvoltare 
a creşterii animalelor în unităţile a- 
gricole dc stat.

(Continuare In pag. a 111-a)

Analiza gazelor arse, pentru regimurile de funcţionare ale arzătoarelor, 
efectuată de laboranta Maria Chîriţoîu în laboratorul termotehnic al Cen

trului de cercetare din cadrul Centralei de gaz metan Mediaş
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La „Flamura roşie“ Sibiu

Tehnologiile de fa
bricaţie, în pas cu 
cerinţele producţiei

întreprinderea „Flamura roşie“, din 
cadrul G.I.I.A.LÜ, Sibiu, produce, în 
afară de bunurile de consum cunoscute 
ca; ^stjlouri. creioane cu nastă, flori din 
material plastic, aproape toată gama 
accesoriilor şi pieselor de schimb pen
tru industria textilă. Nomenclatorul 
producţiei creşte, însă, de la an la 
an, ca.urmare a cerinţelor beneficiari
lor noştri, ceea ce impune o temei
nică pregătire tehnologică a fiecărui 
produs în parte, care urmează a intra 
în fabricaţie. In acelaşi timp, se fac 
simţite diverse îmbunătăţiri construc
toare şi tehnologice care sporesc va
lenţele calitative ale produselor.

Sarcinile deosebit de importante ce 
stau în faţa colectivului nostru de a 
înfăptui cincinalul înainte de termen 
presupun, în primul rînd, folosirea cît 
mai raţională şi eficace a materiilor 
prime şi a materialelor, paralel cu re
ducerea importurilor. Acest lucru a 
imprimat un nou mod dc gîndire spe
cialiştilor fabricii, ale căror rezultate 
nu, s-au lăsat aşteptate, Dc pildă, una 
din acţiunile dc început ale noastre, 
care a demarat încă din ultima pe
rioadă a anului trecut, o . constituie 
analiza pe grupe de produse, pînă la 
repere, a consumurilor de materiale, 
în sensul reducerii lor. Pînă în pre
zent sfera de aplicare a studiilor este 
formată din produsele! tuburi textile 
din hîrtie precum şi tuburile şi pîlniile 
din material plastic. Acum sîntem în 
faza de stabilire a unor tehnologii îm
bunătăţite Sau chiar de îtttfoire a lor 
pentru aproape tot programul dc fa
bricaţie al întreprinderii, ce vor fi a- 
plicatc începînd cu trimestrul II al 
anului.

Paralel cu această acţiune, în atenţia 
noastră a stat şi folosirea de înlocui
tori şi materiale recuperabile. In mod 
deosebit cea de a doua categorie s-a 
pretat Sa produsele din material' plas
tic. Pentru a obţine rezultate cît mai 
bune am efectuat tot felul de analize, 
cît ,sc poate de amănunţit, pe baze de 
probe, stabilind proporţiile de material 
plastic recuperat şi cel nou, care va 
putea fi folosit la confecţionarea dife
ritelor produse. Astfel, din planul pe 
1973, vor putea fi refolosite peste 200 
tone material, din care polipropilén! 
122 tone, polietilenă 26 tone, însem
nate cantităţi de copolimer ABS şi 
polistiren PAS.

Pe baza celor reieşite din analiza 
efectuată am stabilit şi măsurile con
crete de materializare a căutărilor 
noastre, prin valorificarea importante
lor resurse găsite. Singura problemă ce 
o mai avem de rezolvat, şi pe care 
sperăm să o punem la punct în ccl 
mai scurt timp, este aceea referitoare 
la procurarea unui concasor pentru 
zdrobit piesele mari, în scopul obţi
nerii unor granule cît se poate de 
mici. In altă ordine de idei, putem 
spune că pentru o mai raţională folo
sire a materiei prime s-a trecut la uti
lizarea de material regenerat la cură
ţirea maşinilor, în cazul schimbărilor 
de cülóri sau calitate, fapt ce duce la 
economii lunare de cca 1,5 tone.

(Continuare tn paq. a IlI-a) 
Ing. GH. IOSIF

şeful atelierului proiectare mase 
plastice de la „Flamura roşie“ 

din Sibiu

Casa k  cultură, 
centru impor

tant al educa
ţiei politice 
a tineretului

Educaţia politică ocupă un loc 
deosebit în programul de activitate 
al Casei de cultură a tineretului — 
spune tovarăşul Ilarie Munteanu, 
prim-secretar al Comitetului muni
cipal Sibiu al U.T.C. El cuprinde 
o bogată gamă de metode şi mij
loace prin care, sub atenta îndru
mare a Comitetului municipal 
U.T.C., se desfăşoară o susţinută 
activitate care are ca scop crearea 
la tineri a unei concepţii înaintate 
despre viaţă, despre muncă şi rolul 
lor în societate. Printre acţiunile 
care au polarizat atenţia celor ca
re frecventează Casa de cultura a 
tineretului se numără: întîlniri cu 
activişti de partid, cu personalităţi 
ale vieţii politice sibiene; instruirea 
temeinica a propagandiştilor şi a 
activelor U.T.C., crearea unui 
centru de documentare şi informa
re politică pentru cei care vor să-şi 
îmbogăţească cunoştinţele social- 
politice; organizarea unor intere
sante discuţii legate de apariţia re
centă a unor cărţi cu conţinut so
cial-politic şi realizarea de montaje 
audio-vizuale pe diverse terne şi în 
legătură cu diferite evenimente a- 
flate la ordinea zilei. Avînd o pu
ternică bază materială şi toate con
diţiile pentru a putea fi desfăşu
rate activităţi dintre cele mai in
teresante, Casa de cultură a tinere
tului reprezintă un punct de a- 
tracţic pentru tineretul sibian. Prac
tica a demonstrat faptul «w  atunci 
cînd se pune accentul pe dialog, pe 
crearea unei legături directe între 
cel care susţine materialul şi au
ditoriu, rezultatele sínt cu mult 
superioare celor obţinute printr-o 
expunere monotonă şi neatractivă. 
Scopul este ca cei care vin la aces
te întîlniri să-şi lămurească dife
rite probleme, să înţeleagă o stare 
de lucruri, să rămînă cu convingeri 
temeinic fundamentate.

O analiză atentă a programului 
dc activitate a Casei dc cultură * * 
tineretului arată că, în vastul do
meniu al educaţiei politice, au fost 
şi sínt urmărite cu fermitate mai 
multe obiective, care, prin impor
tanţa lor, constituie direcţii majo
re în formarea omului nou.

Dintre- acestea, în prim plan se 
află cunoaşterea evenimentelor in
terne şi internaţionale, a politicii 
partidului şi statului nostru.

In luna decembrie a avut loc 
simpozionul ..Conferinţa Naţională 
a P.C.R. si tînăra generaţie", cmri- 
nuîndu-se şi ciclul ..Făurirea socie
tăţii socialiste multilateral dezvolta
te — obiectiv fundamental al pro
gresului României", iar în ianuarie 
— expunerea „Premisele realizării 
cincinalului înainte de termen“. In 
a treia decadă a lunii urmează să 
fie pre7.entată tema „Atribuţii şi 
responsabilităţi ale tinerilor în rea
lizarea cincinalului înainte de ter
men“.

Sínt urmărite obiectivele princi
pale ale activităţii economice pe 
plan naţional şi judeţean, concreti
zate în rezultatele obţinute la ni
velul întreprinderilor din muníció 
piu.

De asemenea, sínt evocate tradi
ţiile revoluţicmare ale tineretului, 
lupta curajoasă şi hotlrîtă dim a- 
nii ilegalităţii. Pe această temă, în 
luna decembrie a avut loe o emo
ţionantă evocare, „13 Decembrie 
1918 — pagină glorioasă din isto
ria de luptă a clasei muncitoare“ şi 
o întîlnire cil vechi militanţi ai 
mişcării muncitoreşti, în care s-a 
dezbătut tema „Tineretul şi lupta 
revoluţionară“.

In multe acţiuni s-a vorbit des
pre valorile morale şi reglementarea

,-Continuare !n oaq. a I1-al 
GEORGE DAVID

Preocupări ş i  re zu lta te  
in agricultură

Lucrătorii din ‘ agricultura .judeţului 
nostru, folosind timpul prielnic, îşi in
tensifică eforturile pentru asigurarea 
cadrului optim de realizare a produc
ţiei viitoare. Astfel, se execută repara
ţiile necesare la tractoarele’ şi maşinile 
agricóle, se transportă îngfăşăftiintele 
naturale şi chimice, se întfeptind mă
suri pentru o mai buna organizate a 
activităţii în sectorul zootehnic şi în 
alte sectoare de activitate. In rîndurile 
ce urmează prezentăm cîteva din preo
cupările actuale ale lucrătorilor din
I.A.S. şi S.M.A.

•  Colectivul întreprinderii agricole 
de stat „Avicola“ Sibiu şi-a încheiat 
activitatea pe anul , 1972 cu un bilanţ 
edificator: realizarea undi beneficiu 
peste plan dc 2 993 C00 lei.

Pe baza valorificării superioare a re
zervelor interne a fost stabilit- un am
plu program de măsuri menit să con
tribuie Ia realizarea exemplară a in
dicatorilor de plan pe 1973. încă din 
primele zile ale noului an activitatea 
se desfăşoară la nivelul sarcinilor. La 
ferma nr. 1 condusă de medicul ve
terinar loan Vulcu, se livrează zilnic 
peste 30 000 ouă. $ i la ferma nr. 4 din 
Mediaş, condusă de tehnicianul Mihai 
Gheara, s-au realizat, de la începutul 
anului şi pînă în prezent, 7 tone 
carne de pasăre.

•  La ferma pomicolă Vurplr se a- 
cordă, o atenţie deosebită pregătirii

producţiei viitoare. Paralel cu execu
tarea lucrărilor de combatere a bolilor 
şi dăunătorilor, au început tăierile de 
rărire şi fructificare. De asemenea, lu
crătorii din cadrul fermei execută lu
crările de fertilizare. Zilnic, cu 4 re
morci, se transportă în livezi îngfrăşă- 

.mintele naturale. Totodată se adminis- 
trcaţl sare potasica, lucrarea fiind rea
lizata pe o suprafaţă de 180 ha.

« In cadrul secţiilor de mecanizare 
ale S.M.A. Miercurea Sibiului principa
la atenţie este acordată ' realizării pla

nului de reparaţii. Pînă !n ziua de 16 
ianuarie a.c. au fost executate repara
ţii capitale la 9 tractoare, revizii teh
nice la 28 şi reparaţii curente la 6. 
Dc asemenea sínt pregătite pentru lu
crările agricole de primăvară 50 plu
guri diferite, 20 cultivatoare, 28 gra
pe cu discuri, 23 semănători pentru 
păioase, 11 maşini pentru plantat car
tofi şi alte utilaje agricole. S^au evi
denţiat în mod deosebit secţiile din 
Apoldu de Sus, Săcel, Miercurea Si
biului, Apoldu de Jos şi altele.
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M a n ife s t in '
cultural -a
închinate Unirii

•  Clubul „Independenţa“ a găz
duit de curînd expunerea „Unirea 
Principatelor, eveniment de seamă 
în istoria poporului nostru“, pre
zentată de profesorul Cornel Fră-

•  Duminică, 21 ianuarie, ora 9, 
la biblioteca clubului „Independen
ţa“ va avea loc o dimineaţă de po
veşti şi povestiri, la care vor lua 
parte copii ai salariaţilor din in
dustria grea. Gheorghe Moga, teh
nician la „Independenţa", va vorbi 
copiilor despre importanţa Unirii 
Principatelor şi despre modul cum 
s-a reflectat ea în literatură. Va 
urma lectura cîtorva povestiri le
iste de acest eveniment.

•  La Casa de cultură a sindicate
lor din municipiul Mediaş, se va 
desfăşura duminică un recital de 
poezie închinat măreţului act isto
ric.

•  Marţi, 23 ianuarie, ora 18, la 
Casa de cultură a tineretului din

municipiul Sibiu, va avea loc evo
carea istorică „24 ianuarie 1859, 
marea zi a Unirii“, prezentată de 
Alexandru Gătej, activist al Comi
tetului judeţean P.C.R. Urmează 
recitalul poetic „Unirea în versuri
le poeţilor noştri clasici“, susţinut 
de actriţa Livia Baba de la Teatrul 
de stat Sibiu.

•  Miercuri 24 ianuarie, ora 18, la 
clubul „Independenţa“ va avea loc 
un spectacol susţinut de formaţiile 
Casei de cultură a municipiului şi 
Casei de cultură a tineretului.

Participă corul unit al sindicatu
lui învăţămînt şi corul „Gheorghe 
Dima", dirijate de profesorul Ion 
Arsin şi profesorul Vincenţiu Fîn- 
tînă, corul de cameră al Casei de 
cultură a municipiului, dirijat de 
profesorul Doru Constantiniu, an
samblul folcloric săsesc din Guş- 
teriţa, formaţia de teatru a Casei 
de cultură a municipiului, ansam
blul folcloric şi formaţia de muzi
că uşoară „Ecco“, ale Casei de cul
tură a tineretului.
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L U M E A “
A  apărut nr. 4 al săptămînalului de politică externă „Lumea*.
Revista publică corespondenţele trimisului său special la Ra

walpindi şi Teheran pe marginea vizitelor tovarăşului Nicolae 
Ceauşescu în Pakistan şi Iran.

Dintre subiectele actualităţii internaţionale mai menţionăm! 
stadiul convorbirilor confidenţiale de la Paris, convorbirile sovie- 
to-franceze la nivel înalt, activitatea diplomatică din capitala R.P. 
Chineze, conferinţa liderilor Internaţionalei Socialiste.

Un amplu articol este consacrat necesităţii repudierii forţei în 
relaţiile internaţionale.

Un alt articol tratează problema incidentelor economico-poli- 
tice ale monopolurilor multinaţionale.

Cunoscutul ziarist francez Raymond Gartier prezintă „noaptea 
ultimului Apollo“.

P a tin a )  v iteza

Carmen Dragoman, Helge 
şi Dieter jasch — 

campioni republicani
Marţi. 16 ianuarie 1973, au început 

(a Tuşnad finalele campionatelor na
ţionale de patinaj viteză. In prima zi 
au concurat 91 de juniori II şi copii 
dia Sibiu, Braşov, Miercurea Ciuc, 
Bucureşti, Tg. Mureş, Cluj, Sebeş-Alba 
şi Tuşnad. Tinerii sportivi sibieni au 
cuceri« nu mai puţia de trei titluri

de campioni republicani, prin Carmen 
Dragoman (500 m — copii, cat. I), 
Dieter Jasch (100 m — copii, cat. III) 
şi Helge Jasch (50 m — copii, cat. IV). 
De notat faptul că eleva Carmen Dra
goman, obţinînd rezultatul de 54,3 sec. 
a realizat un nou record naţional, care 
însă nu poate fi omologat datorită 
dimensiunilor reduse ale pistei.

H a n d b a l

x  ( („Cupa d e  iarnă
Duminică, 21 ianuarie 1973. începe 

un Interesant turneu de sală dotat 
cu trofeul „Cupa de iarnă“, la care 
vor participa zece echipe feminine 
de handbal. Formaţiile sínt împăr
ţite in două serii, după cum ur
mează! seria I — Chimia Făgăraş, 
Textila Sebeş, Sparta Mediaş şi 
C.S.M. Sibiu! seria a II-a; Şc. spor
tivă Sibiu I, Şo. sportivă Sibiu II, 
Pielarul Sibiu, Textila Cisnădie,

C.S.M. Sibiu (junioare), C.S.M. Sibiu 
(rezerve).

Iată programul primei zilei ora 8
— Şc. sportivă II—Pielarulţ ora 9
— Textila Cisnădie—C.S.M.S. (juni
oare); ora 10 — C.S.M.S. (rezerve) 
Şc. sportivă Is ora 11 — C.S.M.S.— 
Chimia Făgăraş; ora 12 — Textila 
Sebeş—Sparta Mediaş.

Partidele se vor disputa in Sala 
Armatei din str. Lomonosov.

de cultură
I Urmare din paq. II stilul de lucru în acest domeniu, 

să realizeze o informare în timp u- 
til a tinerilor, o prezentare pe larg 
a programului şi a posibilităţilor de

lor legică în socialism, despre pro
iectul de norme ale vieţii şi mun- , . .
cii, ale eticii şi echităţii socialiste. documentare politică existente la

Astfel, dezbaterea „Stadiile gene- Casa de cultură,
raţiilor — pionier-utecist-comunist", Trebuie să se renunţe la expu- 
a generat discuţii deosebit de inte- nerea sterilă a materialelor, care e
resante, pornind de la realităţile neceSar să fie subliniate de pelicu-
imediate, de la exemple concrete. je cinematografice, diapozitive, ilu-

Printre cei care au luat cuvîntul strate, planşe menite să contribuie
în faţa tinerilor, contribuind activ [a crearea unor discuţii antrenante,
la realizarea unei educaţii politice ja interiorizarea unor probleme, la
eficiente la Casa ^de cultură a ti- trezirea şi stimularea interesului
neretului, se numără Heinrich Sitz- penţru subiectele de actualitate ale
Ier, secretar al Comitetului muni- politicii interne şi internaţionale
cipal Sibiu al P.C.R., Dezideriu 
Lindner, vechi militant al mişcării 
muncitoreşti, Constantin Vulcu, 
prim-secretar al Comitetului jude
ţean U.T.C., Ionel Socobeanu, se
cretar al Comitetului judeţean 
U.T.C., Ilarie Munteanu, prim-se- 
cretar al Comitetului municipal 
U.T.C., activişti, propagandişti, 
ziarişti.

Poate că ar trebui ca birourile

ale partidului nostru.
Avînd unul dintre cele mai bine 

dotate centre de documentare şi 
informare politică, colaborarea u- 
nor importante cadre din viaţa po
litică a municipiului, un numeros 
public dornic să cunoască şi să se 
instruiască, Casa de cultură a tine
retului din Sibiu este un factor ac-

organizaţiilor U.T.C. sa-şi modifice tiv în educarea tinerei generaţii.

Cadru din secţia ambalat napolitane-specialităţi la fabrica „Victoria", Sibiu

Toată grija faţă de timpul 
preţios al cetăţeanului

— Interviu cu PETRE PORUMBÄCEANU, directorul T.A.P.L. Mediaş —
Comerţul medieşan a cunoscut, im 

ultimii ani, o dezvoltare continuă, lu
crătorii din acest sector străduindu-se 
să realizeze o deservire pe măsura ce
rinţelor. Pe harta municipiului au a- 
părut noi şi moderne localuri de ali
mentaţie publică, „Hanul Căprioara" 
sau restaurantul „Eleşteu“ situîndu-sa, 
din punct de vedere al eleganţei, in 
frunte. Anul 1973 va aduce noi mo
dernizări reţelei de alimentaţie publi
că din Mediaş. Despre aceste 
noutăţi, despre preocupările condu
cerii , T.A.P.L. pentru îmbunătăţirea 
calităţii deservirii populaţiei, i-am so
licitat un scurt interviu directorului 
acestei unităţi, tovarăşului Petre Po- 
rumbăceanu. Iată ce ne-a declarat:

— De cele mai multe ori lucrătorii 
din comerţ — mă refer la aceia din 
sectorul alimentaţiei publice — nu au 
un respect deosebit faţă1 de timpul 
preţios al cetăţeanului. Oamenii aş
teaptă mult pină etnd sínt serviţi ou 
un preparat sau altul, ospătarii (de 
ce să nu recunoaştem?) ignorîndu-şi 
obligaţiunile de serviciu, iată raţiunea 
pentru care comitetul oamenilor 
muncii din întreprinderea noastră a 
analizat şi hotărlt ca 80 la sută din 
unităţi să funcţioneze cu vinzarea di
rectă. Vom expune o gamă variată 
de produse din producţia proprie, 
consumatorilor dindu-le posibilitatea 
să aleagă. Prima unitate în care vom 
introduce această formă de deservire 
directă va fi restaurantul „Transilva
nia“. Vor urma cofetăriile ş i . . .  alte 
restaurante.

— V-aţi referit, mai înainte, ]a 
timpul liber >il cetăţeanului, la ne
cesitatea ca omul muncii, venit să 
servească un prînz intr-un local, 
să nu-şi piardă mult din preţiosul 
său timp liber. Da ce alte măsuri 
s-a gîndit conducerea T.A.P.L. din 
Mediaş pentru a veni, în acest

sens, în sprijinul consumatorilor 
săi?

— Avem clteva noutăţi. Mai Intii 
li anunţăm pe consumatorii din Me
diaş, că la jumătatea acestui an mu
nicipiul nostru va dispune de o nouă 
unitate cu autoservire pe bază de li
nie. E vorba de restaurantul „Tîrna- 
va“, local care va avea 260 locuri şi 
care va oferi preparate de bucătărie 
diverse şi la preţuri foarte convenabi
le, De asemenea, modernizăm berăria 
„Păltiniş“, modernizare care va adu
ce şi dublarea numărului de locuri. 
Deasupra berăriei se amenajează un 
restaurant de categoria I, care va sa
tisface, credem, gusturile exigente ale 
medieşenilor. Pe de altă parte, in 
cartierul Tîrnava, avlnd în vedere şi 
faptul că la uzinele „Tîrnava" lucrea
ză multe femei, in primul semestru 
al acestui, an se va deschide p nouă 
cofetărie, dotată cu mobilier modern 
şi ou toate cele necesare unei bune 
deserviri.

— Apropos de deservire. Pentru 
ca aceasta să se efectueze rapid, 
fără perturbaţii, e necesar ca în
tregul personal al localurilor să 
acţioneze unitar. Ce măsuri aţi luat 
pentru instruirea lucrătorilor?

— Aş vrea să arăt că 80 la sută din 
salariaţii operativi ai întreprinderii 
noastre sínt tineri. Aproape toţi au 
fost calificaţi prin trimiterea în şcoli 
de către întreprindere. In acest an, 
de asemenea, T.A.P.L. şcolarizează 40 
de tineri pentru meseriile de bu
cătari, ospătari şi vînzători. Punem un 
mare accent pe calificarea la locul de 
muncă. In acest sens elevii au fost 
repartizaţi pe unităţi, unde se ocupă 
de ei cei mai buni „meseriaşi*. în a- 
fară de aceştia mai avem pentru ca
lificare In şcoli profesionale, curs de 
zi, alţi 23 de elevi.

— Succesul în comerţ depinde 
foarte mult şi de diversificarea lo-
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C u r i e r  j u r i d i c
CONSTANTIN GRÄDINARU — 

Sibiu. Pensia alimentară este în con
cordanţă cu nevoia celui care o cere 
şi cu mijloacele celui ce urmează a o 
plăti. în general, nevoile copiilor fiind 
diferite, pensia de întreţinere se sta
bileşte în concret pentru frecare copil 
în parte. In ceea ce priveşte suma 
care se stabileşte drept contribuţie pen
tru întreţinere, ea nu poate fi mai 
mare de o pătrime din cîştigul părin
telui pentru un copil, o treime pentru 
doi copii şi o jumătate pentru trei 
sau mai mulţi copii. în cazul dv., pen
sia stabilită, de 270 lei, este în limi
tele legale, reprezentând mai puţin de 
o pătrime din venitul lunar.

SIMION PIŞTEA — Micăsasa. în 
conformitate cu dispoziţiile Decretului 
nr. 303/1972, obligaţia de a executa 
paza obştească se îndeplineşte prin 
prestarea efectivă a pazei. Paza se exe
cută în timpul nopţii prin rotaţie, do 
către bărbaţii în vîrstă de 18—65 ani, 
care domiciliază în localitatea respec
tivă. Sc exceptează de Ia executarea 
pazei obşteşti persoanele inapte medi
cal, militarii şi alte persoane pentru 
care adunarea locuitorilor aprobă ex
ceptarea în cazuri justificate. Aduna
rea locuitorilor poate aproba unor per
soane să plătească contravaloarea în 
bani a obligaţiei de a presta paza, su
mă de bani ce va fi folosită pentru 
retribuirea persoanelor care efectuează 
paza în locul lor şi care vor fi con
firmaţi de comitetul executiv al con
siliului popular respectiv.

MICHAEL KORP — Cisnădie. Pro
prietarul unui apartament oroprietate 
personală care doreşte să se mute în 
acest apartament, va depune o cerere 
la comitetul executiv al consiliului 
popular al oraşului în care este si
tuat apartamentul, organ ce va face o 
analiză a posibilităţilor de mutare a 
chiriaşilor respectivi. La aprecierea lo
cuinţelor ce urmează a fi repartizate 
pentru mutarea chiriaşilor se va avea 
în vedere să se asigure chiriaşilor un 
grad de confort apropiat de cel pe 
care-1 are în prezent. Dacă locuinţa 
oferită de proprietar nu corespunde 
cerinţelor justificate ale chiriaşilor, nu 
se vor lua măsuri de mutare decît a-

tunci cînd se va putea acorda chiria
şului, din - fondul locativ de stat, un 
apartament corespunzător.

GHEORGHE GHEŢEA — Cîrţi- 
şoara. In cazul decesului unui membru 
din familie pe care-1 întreţin, anga
jaţii au dreptul la un ajutor de 500 
lei. Din moment ce vi s-a plătit acest 
ajutor, s-a avut în vedere faptul că 
tatăl dv. a avut un venit lunar de pînă 
la 500 lei şi s-a aflat în întreţinerea 
dv., situaţie în care nu mai puteţi 
beneficia şi de ajutor pentru înmor- 
mîntare din partea cooperativei agri
cole de producţie.

TEODOR ŢEREANU 
consilier juridic

’ C o o p e r a t iv a  
„ C o n s t r u c t o r u l “  Sibiu

Calea Dumbrăvii nr. 153,
anunţă concurs pentru ocuparea postului de şef ser- 

\ viciu organizarea muncii, pe data de 28 ianuarie 1973,

calurilor şi a preparatelor. Ce ne 
puteţi spune în acest sens?

— Dorim să facem totul pentru a se 
vedea deosebirea între un local şi 
eltul. Aşa a apărut specialitatea, casei 
la „Hanul Căprioara“, la restaurantul 
„La cetate“, aşa a apărut şi unitatea 
de alimentaţie Lacto-vegetariană. De 
cîteva zile am deschis cabana „Eleş
teu“, unde servim doar preparate de 
pescărie: saramură de crap, crap pes
căresc, peşte la cuptor etc. Materia 
primă o asigurăm noi, peştele proas
păt fiind pescuit din lacul... Eleşteu.

— Aţi înfiinţat anul frecuş Ia 
Mediaş o pensiune pentru elevi. 
Ce perspective vedeţi pentru a- 
ceastă formă de deservire?

— Prin această măsură noi am ve
nit In ajutorul părinţilor care, lucrînd 
pînă la ora 15,30, nu pot să pregă
tească. şnîncare pentru copii. Demara
rea noastră a fost mulţumitoare. A- 
vem la această oră 70 de abonaţi şi 
sperăm ca numărul elevilor care vor 
servi masa la noi să crească. Am rea
lizat un sondaj in rîndul şcolarilor 
şl al cadrelor didactice, sondaj care 
ne-a convins câ abonaţii noştri (ele
vii) sint mulţumiţi. Ne vom preocupa 
In continuare de îmbunătăţirea me
niurilor pentru pensiunea elevilor şl 
sperăm că nu peste mult timp numă
rul abonaţilor să se dubleze.

ALEXANDRU GRAD 
*

NOTA AUTORULUI!

D a r r e n ta b ilita te a  ?
Este adevărat că la T.A.P.L. Me

diaş s-au obţinut rezultate bune 
pe linia preocupării pentru diver
sificarea serviciilor, a prepa
ratelor, a reţelei comerciale, 
a modernizării acestora. Dar 
nu-i mai puţin adevărat că 
rentabilitatea este departe de a 
atinge cifrele planificate. Aceasta 
datorită unei insuficiente preocu
pări pentru gospodărirea mijloace
lor materiale şi băneşti, datorită 
prelungirii nejustificate a lucrări
lor de modernizare, a amenajării 
şi a _ depăşirilor înregistrate la 
cheltuielile de circulaţie. Cura îşi 
explică oare conducerea T.A.P.L. 
Mediaş faptul că tocmai elegan
tele „Hanul Căprioara“, „Eleşteu" 
sau cofetăria „Trandafirul" au fost 
In 1972 unităţi nerentabile? Cum se 
explică faptul că T.A.P.L.-UI a de
păşit, anul trecut, cheltuielile de 
circulaţie cu 1 309 000 lei? Este po
sibil oare ca în vreme ce rentabi
litatea în activitatea de bază, pe 
Direcţia comercială, este de 4,76 la 
sută (T.A.P.L. Sibiu 6,74 la sută. 
I.A.P.L. „Cofetarul" 6 la sută) pe 
T.A.P.L. Mediaş să fie doar de 
0,88 la sută?

Iată cîteva probleme asupra că
rora conducerea T.A.P.L. Mediaş 
va trebui să reflecteze cu toată 
seriozitatea şi să ia măsurile cele 
mai adecvate pentru ca acest 
primordial aspect ai activităţii e- 
conomice să devină favorabil.

A. G.

V
\

ora 8, la sediul cooperativei.
Angajează de urgenţă:

— tehnician — normator construcţii şi instalaţii
— gestionari pentru depozitul din Sibiu
— instalatori apă, canal, gaz, pentru şantierele din |

Agnita şi Sibiu | |
— zidari pentru şantierele din Sibiu şi Agnita y
— tinichigii pentru atelierele din Sibiu şi Copşa \

Mică \
— strungari **

i — lăcătuşi construcţii metalices electricieni instalaţii interioare pentru şantierul \j 
Agnita y

— pietrari pentru atelierul monumente funerare \
— muncitori necalificaţi, pentru care se asigură ca- |  

zarea (femei şi bărbaţi). I4
^W v v w ^ v ş w w w y w v w w w r f w w w w u y v w w t f v v v ^ .5 r t A W 5 r ^

: Fabrica de piele şi marochinărie 
„13 Decembrie“ Sibiu

;] angajează:
— 1 şef serviciu transporturi
— 1 şef depozit pentru magazia finite 

la secţia marochinărie.

încadrarea se face în baza Legii 12/1971.
Relaţii suplimentare se dau la sediul întreprinderii, 

biroul personal sau la telefon 3 16 28.

W \ W M V A 5 ^ A W . W . V V . V , V A W ,

1

1

Cooperativa  
de consum
Magazinul mixt Tilişca

angajează urgent:
— 2 gestionari.

t f f ţ  f ţ W ¥ V f f T f  H 44-4+4-H-ri 
t u t i i m U jL+AIAM.4.4-4.4» U >4t i n  H LUTULUI H î

1 .1 .L. S I B I U
Pîafa Unirii nr. 4

execută lucrări ide construcţii de tot felul pentru sec
torul de stat cît şi pentru sectorul particular ca : fun
daţii, zidării, tencuieli, acoperişe şi instalaţii de tot 
felul.

De asemenea, execută porţi metalice pentru sector 
particular cu 15 lei/kg.

14444 H u  u iy u t u t u t *■

MICA PUBLICITATE
CUMPĂR casă sau apartament, plata 

in rate lunare, eventual întreţinere 
persoane în vîrstă. Adresaţi Sibiu, că
suţa poştală 89.

_ PIERDUT portofel cu buletin iden
titate şi legitimaţie Vitrometan Mediaş 
pe numele Müller Petru. Le declar 
nule.

PIERDUT legitimaţie nr. 790 elibe
rată de Vitrometan Media; pe numele 
Weber Viorica. O declar nulă.

PIERDUT legitimaţie eliberată de 
Vitrometan Mediaş pe numele Fleischer 
DanieL O declar nulă.

CUMPĂR mobilă sufragerie, în bună 
stare. Piaţa Cluj 4, Sibiu.

PIERDUT autorizaţie seria A 189 885/ 
35 din 25 iulie 1970, pe numele Schnell

Mihai, Sibiu, Şoşeaua Alba Iulia 59. 
declar nulă.

PIERDUT portmoneu cu acte pe 
sonale pe numele Bărbos Elena, chitai 
ţier amenzi. Adresaţi str. Xenopol 
Recompensă.

azi... azi... azi... azi..,
19 IANUARIE”

•  1352 — A murit domnitorul Ba
sarab I, întemeietorul statului feudal 
Ţara Românească.

•  Se împlinesc 155 ani de la moar
tea lui Dimitrie Ţichindeal, cărturar şi 
fabulist român (n. 1775).

•  1951 — A murit violonistul şi 
compozitorul C.C. Nottara (n. 1890).

•  La 19 ianuarie 1957 a murit Bar
bu Lăzăreanu, scriitor şi publicist (n. 
1881).

•  1839 — S-a născut pictorul fran
cez Paul Cézanne (m. 22.X.1906).

rece noaptea, cu cerul schimbător. Vîn- 
tul va sufla slab pînă la potrivit din 
sectorul sud-estic. Minimele vor fi cu
prinse între minus 10 şi minus 5 gra
de, iar maximele vor oscila între mi
nus 4 şi 2 grade.

CINEMA

TIMPUL
Centrul meteorologie Sibiu comuni

că: vreme relativ călduroasă ziua, dar

SIBIU: PACEA: Am încălcat legea
(orele 9,00; 11,30; 14,00; 16,30; 19,00;
21.00) ; ARTA: Bariera (orele 10,00; 
12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30); TI-

I NERETULUI: 20 000 de leghe sub 
mări (orele 9,30; 12,00; 14,30; 17,00;
20.00) ; 7 NOIEMBRIE: O părere de
osebită (orele 10,00; 14,00; 16,00;
18,00 şi 2.0,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: A fost o- 
datl un poliţist (orele 9,00; 11,15;

14,00; 16,30; 19,00; 21,15); TINERE
TULUI: Ciatăreţul buclucaş (orele 
10,00; 16,30; 18,30; 20,30).

CISNĂDIE; POPULAR: Naufragiaţi 
în spaţiu, seriile I şi II (orele 10,30; 
17,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Cu miinile cu
rate (orele 16,00; 18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Cronometrul (ora 18,00).

BAZNA-BĂI: Primul an de căsnicie 
(orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Sfînta Tereza şi diavolii (orele 17,00 
şi 19,00).

TELEVIZIUNE
9.00 Deschiderea emisiunii. Telex. 

9.05 Teleenciclooedia ireluarel 9.50 
Melodii DODulare interoretate da E-

PIERDUT legitimaţie I.T.S. nr. 35 
pa numele Mihuţiu Lina. O declar 
nulă.

VlND maşină tricotat, nouă, Empi- 
sal automatic. Cisnădie, str. Lungă 17, 
Bonfert.

YÎND casă, central, 2 camere, bu
cătărie, baie, dependinţe, singur în 
curte, sau schimb locuinţă cu bloc 4 
camere, proprietate personală. Adresaţi 
Popidan, telefon 3 09 84, orele 15—17, 
zilnic.

! • • • • • • • •

lena Macarie. 10.00 Curs de limbi 
oermana. Lecţia a 37-a, 10.30 Inter
pretul săDtămînii: Stela Enache. 10.45 
Pacrini de umor: RetrosDectivă Walt 
Disney. 11.35 Studioul de Doezie (re
luare). 12,15 Telealob (reluare). 12.35 
Pentru sănătatea dv. (reluare). 12.45 
Telejurnal. 16.00—17.00 Telescoală. 
Matematică (în ajutorul candidaţilor 

concursul de admitere în învătă- 
mintul Dostliceaî si sunerior). Funcţia 
exponenţială. Istoria României. „Nici 
munţii, nici furtuna vremurilor nu 
ne-au desnărtit vreodată“. 17.30 Des
chiderea emisiunii de dună-amiază. 
Curs de limbă enaleză. Lecţia a 36-a 
(reluare). 1&.00 Cunoaşteţi leaile? E- 
misiune de Marin Stănescu. 18.15 Tra
gerea i oto- 18.25 Şcoala camnionilor. 
18.50 Teleconferintă de Dresă. 19.20 
1001 de seri. 19.30 Teleiurnal. 20.05 
Teleobiectiv. 20,20 Film artistic. Nu 
Dlînae Peter! Producţie a studiouri
lor cinematoarafice iuaoslave. Cu: 
Loize Rosman. Maüda Potokar. Bart 
Setlar. 21.55 Mai aveţi o întrebare? 
Proiecte arandioase la scară nlane- 
tară. 22.35 24 de ore. 22.50 Handbal 
masculin: Minaur Baia Mare — Di
namo Bucureşti (renriza a II-a).

TEATRU
Un colectiv de actori ai Teatrului 

'de stat din Sibiu prezintă, la Cisriă- 
dic, ora 18.00 spectacolul cu piesa 
Femeia fericită.
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Vizita tovarăşului 
NICOLAE CEAUŞESCU

în judeţul laşi
(Urmare din pag. !)

Apreciind succesele înregistrate în 
dezvoltarea zootehniei judeţului, secre
tarul general al partidului a indicat 
specialiştilor din agricultură să se 
preocupe de obţinerea unor rase de oi 
cu producţie mai mare de lînl.

Se vizitează apoi ferma. Directorul 
întreprinderii agricole de stat Iaşi, 
ing. Constantin Jeica, îl informează pe 
secretarul general al partidului despre 
rezultatele obţinute de lucrătorii uni
tăţii în domeniul îmbunătăţirii raselor 
indigene de taurine.

în încheierea vizitei la fermă, tova
răşul Nicolae Ceauşescu a felicitat pe 
specialiştii întreprinderii pentru rezul
tatele bune obţinute în domeniul îm
bunătăţirii raselor de taurine din judeţ 
şi le-a urat noi succese în dezvoltarea 
zootehniei.

Agenda vizitei de lucru la Iaşi a 
mai cuprins, în continuare, întîlniri 
cu oameni de ştiinţă, precum şi cu ca
dre didactice şi studenţi ai Universităţii 
şi Institutului politehnic.

Se vizitează mai întîi Institutul de 
chimie macromoleculară „Petru Poni“, 
unitate ştiinţifică, care a adus o contri
buţie substanţială la dezvoltarea şi 
crearea unor noi subramuri ale indus
triei chimice româneşti. Cei prezenţi 
la sosire fac tovarăşului Nicolae 
Ceauşescu o primire călduroasă, plină 
de recunoştinţă faţă de partid. Acad. 
Cristofor Simionescu adresează, în nu
mele întregului colectiv, mulţumirile 
cele mai profunde Conducerii de partid 
şi de stat, personal tovarăşului Tvlicnlae 
Ceauşescu, pentru condiţiile create dez
voltării institutului şi îl informează că, 
aşa cum s-a apreciat acum cinci ani, m 
timpul vizitei pe care secretarul gene
ral a făcut-o la Iaşi, forţele ştiinţifice 
ale acfestei unităţi au crescut în para
lel cu contribuţia lor la dezvoltarea 
cercetării ştiinţifice pe direcţiile priori
tare ale planului de stat privind pro
gresul industriei chimice româneşti.

Gazdele prezintă apoi oaspeţilor in
stalaţia şi procesul tehnologic de fabri
care a materiei prime din care se fa
brică pielea sintetică, fac unele demon
straţii practice de specialitate.

în faţa monupientalei clădiri a U- 
niversităţii „Al. I. Cuz.a“, studenţimea 
ieşeană a întîmpinat cu mare entuziasm 
pe conducătorul iubit al partidului şi 
statului nostru. De pretutindeni răsu
nă aclamaţii, urale puternice.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu răspun
de cu prietenie ovaţiilor.

Dtipă tradiţie, un uriaş cor into
nează imnul studenţesc „Gaudeamus 
igiuir“, precum şi cîntece închinate 
partidului. Secretarul general al partidu
lui este călduros salutat de Ion Traian

Stefănescu, prim-secretar al C.C. al 
U.T.C., ministru pentru problemele ti
neretului, de membrii Consiliului rec
torilor şi de reprezentanţii comitetului 
de partid, al U.T.C. şi Uniunii Aso
ciaţiilor Studenţeşti din Centrul uni
versitar Iaşi.

Oaspeţii sínt invitaţi mai întîi să 
viziteze expoziţia cu tema integrarea 
învăţămîntului cu cercetarea ştiinţifi
că şi producţia. Dintre exponatele In
stitutului politehnic sínt prezentate 
prototipul unei maşini de ascuţit bur
ghie, medaliată la Salonul internaţional 
de la Viena, maşini de încercat rul
menţi şi alte instalaţii. Tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu apreciază preocupă
rile cadrelor didactice şi ale studenţilor 
pentru realizarea de maşini de înaltă 
tehnicitate şi recomandă generalizarea 
lor în unităţile industriale de specia
litate.

Sínt evidenţiate cercetările întreprin
se la Facultatea de chimie industrială 
pentru punerea la punct a unor pro
cedee tehnologice deosebit de impor
tante pentru economia noastră naţio
nală, de obţinere a unor sorturi spe
ciale de hîrtie, care au fost brevetate 
ca invenţii.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu şi cei
lalţi oaspeţi se interesează şi primesc 
explicaţii asupra unor lucrări de îm
bunătăţiri funciare, de combatere a 
eroziunii solului şi de ridicări topogra
fice, efectuate de studenţi.

Tot în standurile facultăţilor poli
tehnicii sínt prezentate corpuri cera
mice pentru panouri de pereţi şi plan- 
şee, betoane cu poliesteri şi granulit 
de Iaşi, diferite procedee de fundaţii 
pilot, puse la punct de studenţii şi ca
drele didactice de la construcţii. Sínt 
prezentate, de asemenea, o serie de 
aparate electronice şi electrotehnice, 
realizate de cadrele didactice şi stu
denţii facultăţilor de specialitate. Se
cretarul general al partidului apreciază 
rezultatele cercetărilor şi recomandă ca 
la viitoarea întreprindere de speciali
tate, care urmează să fie construită ia 
Iaşi, sectoarele de cercetare uzinală şi 
cele de la politehnică să fie unificate.

în cadrul expoziţiei Universităţii 
„Al. I. Cuza“, Facultatea de fizică pre
zintă în prototip peste 40 de instalaţii 
şi aparate de importanţă ştiinţifică 
deosebită, cu utilizări fie în cercetare, 
fie în scopuri didactice, majoritatea 
brevetate sau în curs de brevetare. 
Printre acestea sínt oscilatorul "cu 
plasmă, laserul cu gaze, oscilatorul 
pentru surse de ioni, şi alte instalaţii, 
realizate în cadrul contractelor înche
iate cu institute de cercetări, pentru 
autodotare sau elaborate de absolvenţi, 
ca lucrări de diplomă.

Dintre exponatele prezentate de Fa
cultatea de chimie reţin atenţia noile

produse sintetizate în laboratoarele fa
cultăţii şi utilizate în producţie, insta
laţiile executate prin autodotări, pro
totipuri cu diverse utilizări în cerceta
re şi practică. Facultatea de matemati
că prezintă, printre altele, un receptor 
pentru studiul radioemisiei solare, unie 
în ţară.

Oprindu-se în faţa unei vitrine în 
care sínt prezentate roci din zăcămin
tele minerale prospectate şi studiate de 
cadre didactice şi studenţi ai universită
ţii, ^secretarul general al partidului dis
cută cû  cadrele de specialitate, le re
comandă să intensifice cercetările geo
logice pentru punerea în evidenţă şi 
valorificarea unor noi rezerve de ma
terii prime.

Facultatea de studii economice, ca şt 
cele umanistice, care au o pondere v,ma- 
re în cadrul universităţii, înfăţişează, 
de asemenea, printr-o mare varietate 
de exponate, preocupările faţă de pro
blematica şi conţinutul învăţămîntului, 
cercetările îndreptate îndeosebi spre 
probleme de bază ale economiei şi cul
turii noastre.

In timpul vizitei, secretarul general 
al partidului a apreciat în mod deose
bit rezultatele muncii de cercetare. în
treprinse de cadrele didactice şi studen
ţii Institutului politehnic şi universită
ţii, progresele în direcţia legării învă
ţămîntului de practică, i-a felicitat şi 
le-a urat noi succese în strădaniile lor 
de a aduce o contribuţie cît mai im
portantă pentru dezvoltarea economiei 
şi a ştiinţei, pentru progresul societăţii 
noastre socialiste.

In încheierea vizitei Ia universitate, 
tovarăşul Nicolae Ceauşescu s-a întîl- 
nit cu membrii senatelor institutelor de 
învăţămînt superior din acest prestigios 
centru universitar al ţării. In sală se 
află rectori şi decani, profesori, confe
renţiari, reprezentanţi ai comitetului 
de partid ai Centrului universitar Iaşi, 
ai asociaţiilor studenţeşti.

Despre munca şi activitatea lor şi a 
studenţilor, despre minunatele condi
ţii create învăţămîntului superior de 
către partid şi statul nostru socialist 
au vorbit, cu emoţie şi bucurie, adre- 
sîndu-i tovarăşului Nicolae Ceauşescu 
mulţumiri pentru grija deosebită oe 
care o manifestă personal faţă de cor
pul didactic universitar şi studenţi, to
varăşii: Mihai Teodosia, rectorul Uni
versităţii din Iaşi, Alexandru T.azăr, 
rectorul Institutului agronomic, Gheor- 
ghe Scripcaru, rectorul Institutului de 
medicină şi farmacie, Corneliu Zory- 
neak, secretarul comitetului de partid 
al Centrului universitar Iaşi. Mihai 
Timofte, preşedintele Consiliului aso
ciaţiilor studenţeşti din Centrul univer
sitar Iaşi, şi Cristofor Simionescu, rec
torul Institutului politehnic.

Primit cu vii şi puternice aolauze, ia 
euvîntul tovarăşul Nicolae Ceauşescu,

Cuvintul tovarăşu lu i
NICOLAE CEAUŞESCU

Stimaţi tovarăşi,
Doresc să vă adresez dumneavoas

tră, tuturor cadrelor didactice şi stu
denţilor, un salut călduros şi să vă 
urez succese tot mai mari în activita
tea pe care o desfăşuraţi în Iaşi. (Vii 
aplauze).

Am vizitat Institutul de chimie, 
precum şi expoziţia din holul Univer
sităţii, unde am putut vedea unele rea
lizări ale facultăţilor din cadrul Poli
tehnicii şi al Universităţii. Desigur, nu 
este scopul acestei întîlniri să anali
zăm acum ce s-a făcut şi ce se face 
în Iaşi în domeniul cercetării ştiinţi
fice, al învăţămîntului, al legării sale 
cu practica. Trebuie însă să spun că 
am constatat cu deosebită plăcere atît 
la Institut cît şi în cadrul expoziţiei 
că cercetătorii şi cadrele didactice din 
învăţămintul superior din Iaşi se stră
duiesc să aducă o contribuţie cît mai 
importantă Ia dezvoltarea societăţii 
noastre socialiste. Sint abordate unele 
probleme de mare importanţă pentru 
economie, în general pentru dezvolta
rea ştiinţei in România.

Am constatat cu multă satisfacţie, in 
vizita făcută azi in unele întreprinderi, 
că unele domenii ale învăţămîntului 
au trecut foarte serios la apropierea

Cuvintele secretarului general al par
tidului sínt subliniate cu vii şi puter
nice aplauze.

Luîndu-şi rămas bun de la cadrele 
didactice, de la studenţi, tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu răspunde prieteneşte 
însufleţitelor ovaţii.

Din nou pe străzile laşului . . .  Mul
ţimea adunată pe trotuare aclamă în
delung.

Coloana de maşini se opreşte în cen
trul oraşului. Tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu este invitat să viziteze ma
rele magazin universal „Moldova“, care 
a fost dat în folosinţă în decembrie 
anul trecut. ■

La intrarea în unitate, secretarul ge
neral al partidului, ceilalţi oaspeţi sínt 
salutaţi de Nicolae Bozdog, prim ad
junct al ministrului comerţului inte
rior, de reprezentanţi ai organelor lo
cale de comerţ. Magazinul este una din
tre cele mai mari şi mai frumoase u- 
rţităţi comerciale din ţară. Şeful uni
tăţii, Mihai Slavu, informează că zil
nic magazinul este vizitat, de circa 
25 000 cumpărători şi desface mărfuri 
în valoare de aproximativ 1 milion 
leu

de producţie, realizîndu-se — dacă se 
poate spune aşa — o reală integrare 
a învăţămîntuluî, cercetării şi produc
ţiei. Sínt începuturi bune. Sper că vor 
fi urmate de toate facultăţile. în felul 
acesta, învăţămintul şi cercetarea din 
Iaşi vor putea aduce o contribuţie şi 
mai însemnată Ia progresul ştiinţei, la 
progresul general al societăţii socialiste 
din România. Eu doresc să vă felicit 
în modul cel mai călduros pentru re
zultatele bune de pînă acum. (Aplauze 
puternice).

Nu vreau să spun mai mult. Mîine 
vom avea conferinţa judeţeană de par
tid şi unele din aceste probleme le vom 
discuta în cadrul conferinţei, aşa cum 
este normal. Sper că acest valoros corp 
de cadre didactice din Iaşi, împreună 
cu marele număr de studenţi, de tineri 
entuziaşti din acest centru universitar 
vor depune eforturi unite pentru a 
perfecţiona continuu procesul de în
văţămînt şi de cercetare, pentru a da 
patriei cadre de nădejde în toate do
meniile de activitate.

Cunoaşteţi programul de dezvoltare 
a ţării. El oferă posibilităţi nelimitate 
•— ca să spun aşa — pentru toate sec
toarele, pentru toţi oamenii care do
resc să-şi consacre forţele ridicării Ro-

— Găsiţi produsele de care aveţi 
nevoie, tovarăşi? întreabă tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu pe cumpărători, ca
re îl înconjoară cu dragoste.

— Este un magazin modern, bine 
aprovizionat, în care găsim mărfuri de 
bună calitate, răspund voci din mul
ţimea aflată la acea oră în magazin.

Secretarul general al partidului vizi
tează toate raioanele magazinului. 
Standurile de desfacere impresionează 
prin modul de prezentare a mărfuri
lor.

De la magazinul universal „Moldo
va“, tovarăşul Nicolae Ceauşescu a 
străbătut, pe jos, cale de cîţiva kilo
metri, mari artere ale municipiului. 
Străzile cunosc şi la acest ceas al în
serării o vie animaţie. Sínt inundate 
de lume, de mii şi mii de ieşeni. în 
rîndul mulţimii, se află numeroşi oa
meni ai muncii care au avut, în cursul 
zilei, bucuria de a-1 primi la locurils 
lor de activitate, în întreprinderi ş» 
instituţii. Cu toţii trăiesc emoţionaţi 
acest moment neprevăzut al vizitei. 
Mulţi vin în întîmpinarea tovarăşului 
Nicolae Ceauşescu, adresîndu-i cuvinte

mâniei pe culmi tot maî înalte de 
progres şi civilizaţie.

Aş dori să vă mulţumesc pentru că 
aţi anticipat asupra aniversării mele. 
Este vorba, desigur, de o virstl destul 
de tinără. (Vii aplauze). Eu vă pot a- 
sigura că îmi voi face datoria în mun
ca încredinţată de popor şi partid ş) 
— în măsura posibilităţilor — mă voi 
preocupa şi de Iaşi, în vederea asigu
rării condiţiilor ca acest ceatru 
să dea o contribuţie şi mai ma
re Ia dezvoltarea societăţii ro
mâneşti. (Aplauze prelungite). Exi
genţele cresc în fiecare an; creşta 
şi priceperea dumneavoastră, a noastră, 
a tuturor. laşul s-a transformat şi se 
transformă continuu, oamenii devin 
tot mai pretenţioşi. Este necesar să 
facem totul ca acest centru să ocupe 
realmente, in continuare, un loc de 
frunte în Moldova, să exercite o in
fluenţă tot mai mare asupra dezvol
tării Moldovei şi in general a Româ
niei. Eu vă urez succes în această di
recţie, tovarăşi ! (Aplauze puternice).

încă o dată, va doresc dumneavoas
tră, tuturor cadrelor didactice şi stu
denţilor, noi succese in întreaga acti
vitate, multă sănătate şi fericire! 
(Aplauze prelungite).

de adîncă dragoste şi recunoştinţă, 
oferindu-i flori, strîngîndu-i mina. 
Prin atmosfera de entuziasm şi bucu
rie, de vibrant patriotism, laşul ofe
rea imaginea unei adevărate sărbători. 
Sínt momente de profundă semnifica
ţie. In aceste manifestări spontane, 
entuziaste, îşi găsesc o vie expresie 
stima şi preţuirea pe care le nutreşte 
întregul popor faţă de secretarul ge
neral al partidului, unitatea strînsă, de 
monolit, a cSlor ce muncesc în jurul 
partidului, încrederea lor deplină şi 
adeziunea totală la politica P.C.R., vo
inţa unanimă de a milita neabătut pen
tru înfăptuirea ei, pentru"  ̂înflorirea 
continuă a patriei socialiste, pentru 
edificarea societăţii socialiste multilate
ral dezvoltate.

Reportaj realizat de:
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MIRCEA IONESCU' 
NICOLAE VAMVU 
PETRU UILACAN 
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In fotografii! aspecte din 
timpul dezbaterilor. La Si
biu, fotografia de sus, la 
Mediaş, fotografia de jos.
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PO N T IC E  OE M A SĂ  -  
C 0 m A $  CU TIM PUL PENTRU PRODUCŢIE

Cu fiecare zi, îndemnul „SA ÎNFĂPTUIM CIN
CINALUL IN PATRU ANI ŞI JUMĂTATE“ adau
gă noi fapte de certă valoare. Răspunsul dens în 
valori materiale şi spirituale pe care întregul nostru 
popor îl dă chemării adresate de secretarul general 
al partidului, tovarăşul Nicolae Ceauşescu — de a 
face totul pentru a făuri un viitor demn naţiunii 
noastre socialiste — are nu numai semnificaţia unui 
măreţ act de muncă, dar exprimă şi creşterea, 
maturizarea complexă a conştiinţei noastre politice. 
O recentă acţiune — desprinsă dintr-un vast pro
gram aflat în fază de aplicare — a Comitetului 
judeţean de partid certifică din plin această afir
maţie. Este vorba de schimburile de experienţă or
ganizate recent, în cele două municipii ale judeţului 
nostru — Sibiu şi Mediaş — care, sub genericul 
„FORME ŞI METODE ALE MUNCII POLITICE 
DE MASĂ FOLOSITE DE ORGANIZAŢIILE DE 
PARTID PENTRU UTILIZAREA INTEGRALĂ A 
TIMPULUI DE LUCRU“, au înfăţişat nu numai 
elementele cunoscute cu care comuniştii influen
ţează prin diverse mijloace conştiinţa colectivelor

in care muncesc, dar şi jaloanele acestei activităţi 
desfăşurate în acest an hotărîtor pentru realizarea 
exemplară a sarcinilor cincinalului înainte de ter
men.

Secretarii comitetelor şi organizaţiilor de partid, 
responsabilii cu munca de propagandă şi membrii 
birourilor organizaţiilor de bază care conduc acest 
domeniu, propagandişti şi agitatori, secretari ai co
mitetelor U.T.C., preşedinţi ai comitetelor de sin
dicat şi responsabili ai gazetelor satirice, ai brigă
zilor artistice de agitaţie, cadre de conducere din 
unităţile economice productive ale Sibiului, Media
şului şi localităţilor apropiate — Avrig, Tăfmaciu, 
Cisnădie, Ocna Sibiului, Orlat şi-au expus părerile 
cu privire la eficienţa formelor şi metodelor muncii 
politice, opinind pentru acelea care s-au dovedit 
practice, uşor de folosit şi cu rază mare de cuprin
dere.

Prezentăm în rezumat, urmînd firul desfăşurării 
acţiunii, citeva din momentele semnificative, din 
părerile şi propunerile făcute de participanţii la 
cele două dezbateri.

MEDIAŞ
Găzduită de comitetul de partid 

de la Fabrica de şuruburi, dezbate
rea de la Mediaş a debutat cu o 
succintă prezentare, făcută de to
varăşul Gheorghe Marcu, secretarul 
comitetului de partid, a măsurilor 
întreprinse de factorii responsabili 
pentru reducerea numărului de în
voiri şi absenţe nemotivate. De la 
lozinci cu un conţinut bine direc- 
ţionat, cum ar fi „Nefolosirea a 
5 minute din timpul de producţie 
reprezintă 280 kg produse în va
loare de 2 128 lei', pînă la dezba
terile ocazionate de adunările luna
re ale grupelor sindicale, la Fabrica 
de şuruburi se foloseşte o largă ga
mă de mijloace propagandistice ca
re au dus în anul precedent la creş
terea fondului de timp utilizat în 
producţie.

Sínt semnificative reperele pe 
care comitetul de partid de aici şi 
le-a propus pentru acest an: pro
pagarea în rîndul salariaţilor a pre
vederilor noului Cod al muncii, a 
regulamentului de ordine interioară 
şi a altor acte normative, pentru că 
numai cunoaşterea acestora poate 
duce la respectarea lor.

Tovarăşii Grigore Popa, inginer 
şef la fabrica „8 Mai“, Arnold 
Barth, responsabilul comisiei de 
propagandă a comitetului de partid 
de la uzina „Emailul roşu" şi Eu
gen Munteanu, responsabilul comi
siei de propagandă a comitetului de 
partid de la „Vitrometan“, au pre
zentat în expunerile lor rezultatele 
testării cauzelor care au determinat 
un număr mare de învoiri şi con
cedii fără plată în anul trecut şi 
contribuţia muncii politice la folo
sirea intensivi a capacităţilor de 
producţie.

Pe marginea acestor foarte suc
cinte prezentări au urmat dezbateri 
la care şi-au adus aportul Simion 
Binder de la Şantierul de construc
ţii, Avram Pătraşcu, preşedintei* 
comitetului sindicatului de la Fa
brica de geamuri, Dumitru Andro, 
şeful serviciului O.N.M. de la Fa
brica de şuruburi, Alexandru Pe
pelea, preşedintele comitetului sin
dicatului de la „Vitrometan“, Mi
hai Lopotenco, secretarul comite
tului U.T.C. de la „Vitrometan*, 
loan Bordaş, locţiitorul secretarului 
comitetului de partid de la „Vi
trometan“, Traian Todoran, res-

onsabilul staţiei de amplificare de 
a fabrica „8 Mai“.

Concluziile pe marginea interven
ţiilor făcute, care au fost sintetiza
te în finalul dezbaterilor de tova
răşul Teodor Moldovan, secretar al 
Comitetului municipal al P.C.R., au 
reliefat următoarele aspecte:

Problema folosirii timpului afec
tat producţiei trebuie privită sub 
doua aspecte: extensiv, în sensul 
înglobării tuturor activităţilor care 
concură la producerea bunurilor 
materiale şi intensiv, în sensul ac
ţionării fornţelor şi mijloacelor 
muncii politice în consens cu indi
cii de utilizare propuşi de Conferin
ţa Naţională a partidului de in
dicaţiile tovarăşului N i c o l a e  
Ceauşescu pentru realizarea actua

lelor sarcini ale cincinalului în pa
tru ani şi jumătate.

Oricare ar fi formele sau mijloa
cele muncii politice de masă folo
site, limbajul pretenţios, rigid nu 
facilitează crearea unei afinităţi pen
tru înţelegerea şi însuşirea conştien
tă a sarcinii de a se folosi integral 
cele 480 de minute de către produ
cătorii bunurilor materiale.

Acţionînd în cadrul unor micro- 
grupuri, comuniştii, agitatorii, prin 
formele muncii politice, trebuie să 
determine o largă opinie de masă 
care să constituie elementul de bază 
pentru atingerea scopului propus.

In lupta cu cronofagiii timpului 
destinat producţiei nu se pot aplica 
reţete universal valabile. Fiecare 
constituie un caz specific şi necesi
tă o formă variată, distinctă de 
tratare. Comună trebuie să fie în
ţelegerea cauzelor care au determi
nat anumite anomalii — întîrzieri, 
absenţe, stagnarea nejustificată a u- 
tilajelor — şi pornind de la cunoaş
terea acestor cauze, să se acţioneze 
pentru înlăturarea efectelor care le 
produc.

In acest sens, participanţii la 
dezbateri au considerat ca fiind de 
maximă eficienţă munca politică de 
la om la om, formele agitaţiei vi
zuale, consfătuirile, exemplele ce
lor care folosesc din plin timpul 
de muncă.

Discutarea abaterilor în adunări
le lunare ale grupelor sindicale, 
trimiterea unor scrisori părinţilor 
tinerilor angajaţi, prezentarea de 
programe ale brigăzilor artistice în 
localităţile în care locuiesc angaja
ţii — în contextul cărora se cer 
apreciate eforturile fruntaşilor şi 
criticate tarele unora — au o pu
ternică influenţă asupra noului pro
fil etic.

SIBIU
Sala care a găzduit schimbul de 

experienţă de la Sibiu a fost „ta
petată* cu panouri, fotomontaje, 
grafice, din cele mai elocvente ca

formă şi conţinut pentru tema pusă 
în dezbatere. Cu ajutorul aparatelor 
de proiecţie au fost prezentate nu
meroase planşe, fotografii, carica
turi. Iată unul dintre acestea, inti
tulat „Cauzele care duc la neutili- 
zarea fondului de timp afectat pro
ducţiei“.

L Slaba organizare a procesului 
de producţie

Neaprovizionarea ritmică a locu
rilor de muncă cu materii prime ş i , 
materiale, dotarea insuficientă cu 
echipament (S.D.V.-uri) sau de sla
bă calitate, documentaţia tehnică 
necorespunzătoare, norme nefunda
mentate ştiinţific, nerespectarea pla
nului de reparaţii şi revizie, slabă 
asistenţă tehnică şi de îndrumare, 
remanieri datorate execuţiilor gre
şite.

2. Indisciplină la locul de muncă
Plimbări în timpul celor 480 de 

minute, discuţii, ocupaţii care nu 
aparţin procesului de producţie.

3. Alte cauze

întreruperi ale procesului de pro
ducţie de o zi, concedii de mater
nitate, concedii de boală, învoiri şi 
concedii fără plată, lipsuri admise 
de legislaţia muncii, absenţe ne mo
tivate, alţi timpi nelucraţi.

Pe marginea cauzelor enumerate 
la cele din cea de-a treia catego
rie s-au oprit explicaţiile, s-au pus 
în discuţie proporţiile cu care con
tribuie fiecare la timpul nelucrat. 
In 1972 învoirile şi concediile fă
ră plată reprezintă pe plan jude
ţean 5,6 la sută dia totalul timpu
lui neutilizat în producţie, absen
ţele nemotivate aproape 8 la su
tă, concediile de boală 59,2 la sută. 
Valoarea totală a timpului neutili- 
zac în economia judeţului nostru 
este, pentru anul trecut, evaluată 
la 779,9 milioane lei. O reducere 
cu numai două procente a timpu
lui pierdut din producţie echivalea
ză cu realizarea fizică a 9 449 re
morci basculante, sau 1,4 milioane 
perechi încălţăminte a 200 lei pere
chea. Prezentarea a disecat apoi

£

timpul neutilizae în anul trecut p* 
trimestre, şi a înfăţişat concret în 
modul în care organele şi organiza
ţiile de partid au acţionat formele 
muncii politice de masă în vederea 
creşterii indicelui de utilizare a 
timpului de- muncă. într-una din 
lozincile prezentate se pune munci
toarei Maria Guţă, care a lipsit ne
motivat în 8 decembrie, întrebarea: 
ştiţi ce aţi pierdut? Şi se concreti
zează: 44 lei salariul pe o zi, 56 
Ici penalizări. Dar „ce pierde fabri
ca? Pierde 350 kg tricot Bemberg, 
265 lei penalizări pentru n-reali
zarea produsului în term--» Dezba
terile care au urmat au subliniat 
eficienţa, puterea de influenţare a 
unei asemenea agitaţii vizuale, fă
cute operativ, cu mijloace simple, 
directe. Participanţii la dezbateri 
au combătut frazeologia sterilă fo
losită încă în unele unităţi, de ge
nul: „Tovarăşi — prin folosirea ju
dicioasă a timpului de muncă creşte 
producţia şi productivitatea mun
cii“, sau „Să folosim cu maxim de 
eficienţă fiecare minut, fiecare ma
şină şi'instalaţie, toată suprafaţa de 
producţie!“

„Creşterea cu un procent a in
dicelui de utilizare a fondului de 
timp, se spune într-un alt text, a- 
sigură la nivel de întreprindere o 
economie anuală egală cu 43 134 
om ore1*. Aşa trebuie făcută munca 
de propagandă — au fost de păre
re participanţii la schimbul de ex
perienţă de la Sibiu, fie că e vorba 
de forme ale agitaţiei vizuale, fie 
că este vorba de celelalte forme 
ale muncii politice de masă. Au 
fost apreciate în acest sens conţi
nutul de idei al emisiunii staţiei de 
amplificare dc la uzina „Indepen
denţa“, programul brigăzii artistice 
de agitaţie de la U.P.A.S., filmul 
realizat la Uzinele textile din Cis
nădie, toate pe aceeaşi temă de in
teres general.

In concluzia consfătuirii, tovară
şul Ion Prică, secretar al Comite
tului judeţean Sibiu al P.C.R., a re
comandat participanţilor, tuturor 
organelor şi organizaţiilor de partid 
să folosească şi în continuare acele 
forme ale muncii politice de masă 
care s-au dovedit viabile şi de ma
xima eficacitate pentru creşterea 
fondului de timp destinat produc
ţiei. Munca de propagandă trebuie 
dirccţionata spre formarea gîndirii 
economice a fiecărui salariat, pentru 
conştientizarea necesităţii realizării 
sarcinilor acestui an hotărîtor pen- 
tru îndeplinirea cincinalului în pa
tru ani şi jumătate. Este necesar 
totodată, a continuat vorbitorul, să 
determinăm un plus dc mobilitate 
şi operativitate formelor informa- 
ţionale pe care le folosim în munca 
oe propagandă. Evenimentele care 
se succed cu repeziciunea tipică se
colului în care trăim se cer inter
pretate competent, cu un scop ca
te să servească in final atingerii 
dezideratului întregului nostru po
por — construirea societăţii socia
liste multilateral^dezvoltate. Pentru 
aceasta trebuie sa urmărim în toate 
cazurile modul în care se finali
zează aejiunile noastre de propa
gandă, să alegem din multitudinea 
formelor pe acelea care au acţiune 
directă asupra formării profilului
constructorului societăţii noastre so
cialiste.

In preajma Conferinţei judeţene 
de partid şi după aceea, cînd co
muniştii vor trebui să mobilizeze 
masele largi de oameni ai muncii 
pentru îndeplinirea exemplară a sar
cinilor ce ne revin din actualul cin
cinal, este necesar să se vitalizeze 
toate formele şi mijloacele de trans
mitere a cuvîntului de ordine al 
partidului, al secretarului general, 
tovarăşul Nicolae Ceauşescu — să 
facem totul pentru a făuri un vii
tor .demn naţiunii noastre socia
liste.

AL. CONSTANTINESCU

Tehnologiile de fabricaţie
v

Urmare din paq. IV

Existenţa unor deşeuri de materiale 
plastice rezultate la coperţi P.V.C. şi 
care pînă în prezent se valorificau 
prin vînzare, a determinat găsirea u- 
nor căi mai eficiente de întrebuinţare. 
Aşa s-a ajuns la înlocuirea hîrtiei şi 
a execuţiei manuale a căptuşelilor pen
tru spete cu extrudarea lor din de
şeuri de P.V.C. PrOcedisu! se aplică 
deja, iar după preliminările noastre

estimăm realizarea unei cantităţi de 
peste 40 mii metri liniari, numai în 
acest an. Tot din deşeurile amintite 
dorim să realizăm o serie de tuburi 
extrudate în locul celor similare, care 
se confecţionează din hîrtie. în caz de 
reuşită vom obţine o producţie supli
mentara de cca 3 milioane lei.

Am mai analizat şi stabilit posibili
tăţile de execuţie a unei producţii su
plimentar» prin creştere* indicelui de

folosire a utilajelor. Ca urmare, există 
toate premisele să realizăm în plus 
10 milioane tuburi Warcops şi 10 mii 
bucăţi mosoare Flyer.

Desigur că ceea ce ne-am propus — 
şi în parte deja am înfăptuit — nu 
constituie decît unul din sistemele de 
referinţă a activităţii noastre. Nu în- 
tîmplător am ales spre a fi analizat 
acest sector al maselor plastice. Moti
vul? Cca 70 la iută dia valoarea pro

ducţiei fabricii o reprezintă masele 
plastice, iar referirile au fost făcute,

dori să mai arăt că, fiind la încep 
de an, tablou] rezultatelor preocup 
riior noastre este, desigur, mai mic d 
cît va fi el spre finele anului. I\ 
spunem decît un singur lucru: am d 
marat bine în ’73 şi, ea certitudin 
«fîrşitul v» fi b a »  I
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Sesiunea comisiei guvernamentale 
româno-franceze

Nota guvernului sovietic in legătură 
cu consultările pregătitoare privind 

convorbirile asupra reducerii forţelor 
armate şi înarmărilor în Europa

Moscova 18 (Agerpres). — Agenţia 
TASS informează că, drept răspuns la 
notele guvernelor Belgiei, Canadei, Da
nemarcei, Greciei, R. F. a Germaniei, 
Italiei, Luxemburgului, - Marii Britanii,, 
Norvegiei, Olandei, Statelor Unite şi 
Turciei, din 15 noiembrie 1972, guver
nul sovietic a adresat, la 18 ianuarie 
1973, guvernelor menţionate o notă în 
legătură cu consultările pregătitoare 
privind convorbirile asupra reducerii 
forţelor armate şi a înarmărilor în 
Europa.

In notă se subliniază că o înţelegere 
privind reducerea forţelor armate şi a 
înarmărilor în. Europa ar corespunde 
intereselor destinderii pe continentul 
european, sarcinii întăririi păcii gene
rale. „Problema reducerii forţelor ar

mate şi înarmărilor în Europa trebuie 
să fie rezolvată în aşa fel îneît să nu 
dăuneze securităţii vreuneia din părţi, 
subliniază nota guvernului sovietic. A- 
nalizarea şi stabilirea căilor de rezol
vare a acestei probleme nu trebuie să 
constituie o prerogativă a alianţelor 
militar-politice din Europa“.

Guvernul sovietic — se arată în no
tă — îşi declară liotărîrea de a începe 
la 31  ̂ianuarie 1973 consultările pre
gătitoare privind convorbirile asupra 
reducerii forţelor armate şi a înarmări
lor în Europa. Guvernul sovietic con
sideră că la consultări pot participa, 
pe baze egale, toate statele europene 
care vor manifesta interes, precum şi 
S.U.A. şi Canada.

Paris 18. — Corespondentul Ager
pres, Paul Diaconescu, transmite: la 
Palatul Luvru au început lucrările ce
lei de-a V-a sesiuni a Comisiei mixte 
guvernamentale româno-l'ranceze de 
cooperare economică, ştiinţifică şi teh
nică.

Delegaţia română este condusă de 
tovarăşul Manea Mănescu, vicepre
şedinte al Consilialui de Miniştri, pre
şedintele Comitetului de Stat al Pla
nificării, iar delegaţia franceză de Va
lery Giscard d’Estáing, ministrul eco
nomiei şi finanţelori.

Cei doi copreşedinţi ai . Comisiei 
mixte au evidenţiat dorinţa părţilor de 
a acţiona în continuare în spiritul de
claraţiilor româno-franceze din 1968 şi 
1970 şi de a amplifica relaţiile bilate
rale, folosind condiţiile favorabile pe 
care le-au creat vizita în Franţa a 
preşedintelui Consiliului de Stat al Re
publicii Socialiste România, Nicolae 
Ceauşescu, şi convorbirile purtate cu 
preşedintele Franţei, Georges Pompi
dou.

Lucrările sesiunii, care se desfăşoară 
pe domenii de cooperare, continuă.

Lucrările reuniunii pregătitoare 
a conferinţei general-europene 

de la Helsinki
Helsinki 18 (Agerpres). — Joi, au 

continuat, la Helsinki, lucrările reu
niunii pregătitoare a conferinţei _ gene- 
ral-europene pentru securitate şi coo
perare.

In cadrul discuţiilor, au luat cuvîn-

tul reprezentanţii Norvegiei, Iugosla
viei, Liechtensteinului, Irlandei, Maltei, 
S.U.A., Olandei, Greciei, Elveţiei, R: F. 
a Germanici, Austriei, Italiei, Spaniei, 
Portugaliei, Luxemburgului şi Franţei.

PARIS
Conferinţa cvadripartită 
în problema

Paris 18 (Agerpres). — Joi, la Paris 
a avut loc cea dc-a 174-a şedinţă a 
conferinţei cvadripartite privind Viet
namul.

Dinh Ba Thi, adjunct al şefului de
legaţiei Guvernului Revoluţionar Pro
vizoriu al Republicii Vietnamului de 
Sud, şi Nguyn Minh Vy, adjunct al 
şefului delegaţiei R. D. Vietnam, au 
subliniat necesitatea semnării neîntîr- 
ziate a acordului din octombrie anul

S e m n a re a  c o n v en ţie i 
c o n su la re  d in tre  

R epublica S o c ia lis tă  
R om ânia  şi R epub lica  

P o p u la ră  B u lgaria
Sofia 18. — Corespondentul Ager

pres, C. Amariţei, transmite: Joi, 18 
'ianuarie 1973, a fost semnată la Sofia 
noua convenţie consulară dintre Repu
blica Socialistă România şi Republica 
Populară Bulgaria.

Din partea română, documentul a 
fost semnat de Nicolae Blejan,_ amba
sadorul ţării noastre la Sofia, iar din 
partea bulgară, de Nenko Cendov, ad
junct al ministrului afacerilor externe.

trecut privind restabilirea păcii în 
Vietnam.

Următoarea şedinţă va avea loc la 
25 ianuarie, ori la o dată ce va fi 
stabilită ulterior de părţi.

T ra ta t iv e  în  v e d e re a  
soluţionării crizei 
politice b e lg ie n e

Bruxelles 18 (Agerpres). — O nouă 
rundă de negocieri finale în vederea 
soluţionării crizei politice bdgiene, ca
re durează de aproape două luni, s-a 
desfăşurat in noaptea de miencuri spre 
joi. La aceste tratative, prezidate de 
Edmond Leburton, însărcinat de regele 
Baudouin cu formarea noului guvern, 
au participat liderii partidelor socialist, 
social-creştin şi liberal.

Participanţii au ajuns la un acord 
global asupra programului guverna
mental, elaborat de Leburton (socia
list). Ca urmare a acestui acord, este 
de aşteptat ca, la începutul săptămînii 
viitoare, să fie anunţată componenţa 
guvernului tripartit condus de Edmond 
Leburton. Totuşi mai rămîn de regle
mentat- o serie de amănunte cu caracter 
tehnic, vizînd unele probleme sociale

şi financiare. Va fi, de asemenea, nece
sară aprobarea programului guverna
mental de către congresele naţionale 
ale celor trei partide, congrese ce se 
vor desfăşura la sfîrşitul acestei săptă- 
mîni.

Agenţii CJ.P.I. transmite că Edmond 
Leburton a prezentat, joi, suveranului 
belgian un raport- cu privire la înche
ierea misiunii sale. Agenţia aminteşte 
că principala dificultate întîmpinată de 
Leburton în negocierile sale a fost’ în 
legătură cu politica de regionalizare, 
care, după cum se ştie, a stat la baza 
demisiei precedentului guvern Eyskens. 
Viitorul guvern tripartit va dispune în 
parlament de o majoritate dc două 
treimi, ceea ce îi va da posibilitatea 
adoptării măsurilor preconizate.
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•  1NCEP1ND DE JOI, LJU
BLJANA GĂZDUIEŞTE EXPOZI
ŢIA „ROMÂNIA - -  25 DF, ANI 
DE LA PROCLAMAREA REPU
BLICII“, expoziţie care a fost des
chisă anterior timp de aproape 
două săptămini Ia Belgrad, în sala 
Muzeului istorici revoluţiei po
poarelor Iugoslaviei.

La inaugurare au fost prezenţi 
Franţ Razdevşek, membru al Con
siliului Executiv al R.S. Slovenia, 
Boştian Barboricî, secretar pentru 
informaţii al Consiliului Executiv 
al R.S. Slovenia, alte personalităţi 
ale vieţii politice şi culturale slo
vene, reprezentanţi ai ziarelor şi 
radioteleviziunii. A luat parte Vasile 
Şandru, ambasadorul României la 
Belgrad, şi alţi membri ai amba
sadei.

9  GUVERNELE REPUBLICII DE
MOCRATE GERMANE ŞI ITALIEI
au hotărît să stabilească relaţii diplo-

matice la nivel de ambasadă, cu înce
pere de la 18. ianuarie — transmite 
agenţia A.D.N,

9  PREŞEDINTELE FRANŢEI, 
GEORGES POMPIDOU, aflat în vizi
tă oficială la Addis Abeba, a conferit, 
joi, cu împăratul Etiopiei, Haile Sc- 
lasşie I. Au fost abordate, cu acest 
prilej, probleme privind relaţiile din
tre Franţa şi Etiopia.

9  VICEPREŞEDINTELE ZAM
BILE MAINZA CHONA, A DECLA
RAT în Parlament că guvernul zam- 
bian a luat toate măsurile pentru asi
gurarea securităţii ţării, în urnw ac
ţiunilor provocatoare ale regimului ra
sist din Rhodesia, care a închis fron
tierele cu Zambia.

EI a relevat solidaritatea manifesta
ră de alte ţari africane cu poporul 
Zambián, aratînd că, la rîndul - său, 
Zambia va continua să acorde sprijin 
multilateral mişcărilor de eliberare na
ţională din sudul continentului.

9  PARLAMENTUL FINLANÖEZ 
A APROBAT miercuri seara prelun
girea mandatului lui Urho Kekkonen 
în funcţia de preşedinte al statului 
pentru o nouă perioadă de patru ani. 
In cadrul votului care a avut loc cu 
acest prilej, 170 de deputaţi _ s-au ex
primat pentru, şi 28 împotriva acor
dării unui nou mandat.

9  GUVERNUL S.U.A. A HOTA- 
RÎT sporirea, cu 50 la sută, a cotelor 
de import la produsele petrolifere, ca

urmare a unei crize acute de combus
tibil lichid în Statele Unite. Totodată, 
vor fi suprimate toate restricţiile la 
importul de produse petrolifere supe
rior prelucrate, pînă la sfîrşitul lunii 
aprilie a.c., alte categorii de combusti
bil lichid fiind exceptate de taxe supli
mentare la import pina la 1 aprilie 
1974.

Ca urmare * acestor măsuri, luate 
sub impulsul unor rezoluţii senatoriale 
prezentate, printre alţii, de democraţii 
Edward Kennedy şi Adlai Stevenson, 
importul american de petrol va creşte 
— potrivit declaraţiei iui George Lin
coln, director al Oficiului american al 
produselor strategice, — eu 915 000 
barili pe zi.

© ÎN BAZA UNEI PROCLAMA
ŢII EMISE JOI, statul indian Andhra 
Pradesh a trecut sub conducerea pre
zidenţială — anunţă agenţia Reuter. 
Cabinetul local din Andhra Pradesh, 
condus de Narasimha Rao (membru 
al Congresului Naţional Indian, parti
dul care formează guvernul central), 
demisionase, miercuri, tocmai în ve
derea instituirii conducerii centrale.

Această măsură a fost luată pentni 
a se asigura ordinea după incidentele 
provocate, în ultimele luni, în Andhra 
Pradesh, de către elemente separatiste.

9  SECRETARUL FEDERAL PEN
TRU FINANŢE AL R.S.F. IUGO
SLAVIA, IANKO SMOLE, şi amba
sadorul Statelor Unite la Belgrad, Mal- 
com Toon, âu semnat o convenţie 
privind garantarea investiţiilor parti
culare americane cu caracter necomer
cial în Iugoslavia — informează agen
ţia Taniug.

JAPONIA. — In Japonia continui să se desfăşoare demonstraţii de protest 

împotriva hotărîrii de a se reinstala o bază militară americană la Tachi- 

kasva. In foto: Aspect de la demonstraţia din Tachikawa

Dezbaterile din cadrul Conferinţei 
pentru dezvoltare 

şi comerţ în regiunea Pacificului
Tokio 18. — Corespondentul Ager

pres, FI. Ţiiiu, transmite: Sub egida 
Centrului pentru cercetări economice 
din Japonia şi a Institutului japonez 
pentru probleme internaţionale,, la To
kio s-au desfăşurat lucrările celei de-a 
cincca Conferinţe pentru dezvoltare şi 
comerţ în regiunea Pacificului. Au 
participat reprezentanţi din Australia, 
Canada, Europa occidentală, Hong 
Kong, Japonia, Mexic, Noua Zeclandă, 
Filipine, Thailanda, S.U.A., Banca pen
tru Dezvoltare Asiatică, Banca Inter
naţională pentru Reconstrucţie şi Dez

voltare şi Organizaţia Internaţională a 
Muncii.

Dezbaterile au fost concentrate asu
pra naturii ajustărilor necesare în co
merţul regiunii Asiei şi Pacificului.

Apariţiei C.E.E, ca una din pieţele 
majore ale lumii, i s-a acordat o deo
sebită atenţie, subliniiiidu-se „perico
lul că în Piaţa comună lărgită  ̂ se va 
menţine politica protecţionistă“ faţă 
de produsele altor ţări, inclusiv faţă 
de cele ale ţărilor în curs de dezvol
tare.

,,Lunohod-2“ îşi continuă 
cu succes activitatea ştiinţi

fică în Marea Seninătăţii
Moscova 18 (Agerpres). — Legătura 

radio realizată în seara de 17 ianuarie 
cu aparatul lunar autopropulsat „Lu- 
nohod-2“ a arătat că noul vehicul se
lenar sovietic îşi continuă cu succes 
activitatea ştiinţifică în Marea Senină
tăţii,

Datorită poziţiei discului solar la o 
mare înălţime deasupra orizontului lu
nar, factor care îngreuiază dirijarea de
plasării vehiculului, „Lunohod-2“ a 
efectuat deplasări.reduse în apropierea 
treptei de aselenizare, pe Terra fiiad 
transmise imagini televizate panorami
ce ale locului de aselenizare. Aceste 
imagini au permis specialiştilor să-şi 
imagineze scena coborîrii pe Lună a 
staţiei cosmice care a adus aici vehicu
lul selenar.

Un moment deosebit de interesant în 
cursul celor două orc în care „Luno- 
hod-2" a evoluat în zona aselenizării 
l-a constituit cel în care vehiculul s-a 
apropiat Ia mai puţin de patru metri 
de treapta de aselenizare a staţiei ,,Lu- 
na-21‘‘. Deşi s-a creat, pentru o clipă, 
impresia că va avea loc o ciocnire, o 
manevră a echipajului terestru de diri
jare, efectuată de la o distanţă de sute 
de mii de kilometri, a evitat coliziunea. 
„Lunohod-2“ a virat la momentul o- 
portun, treeîndu-se, apoi, la filmarea 
televizată a treptei de aselenizare. Una 
din telecamerele vehiculului lunar a 
obţinut, de la o distanţă extrem de 
redusă, imagini ale platformei de trans
port şi a locului în care aceasta a a-

selenizat. S-a văzut, astfel, că platfor
ma care a dus vehicţilul pe Lună a 
coborît pe buza unui crater de mari 
dimensiuni şi că treapta de aselenizare 
a luat contact cu suprafaţa solului lu
nar într-un mod atît de lin, îneît a 
fost solicitat doar amortizorul unuia 
din cele patru „picioare“ ale treptei.

Aprecierile specialiştilor arată că re- 
trorachetele de aselenizare lină au re
dus viteza de coborîre a masivei plat
forme, încărcate cu o sarcină de aproa
pe o tonă, pînă la circa doi metri pe 
secundă, viteză de cinci ori mai mică 
decit cea la care ia contact, pe Pă- 
mînt, cu solul un paraşutist obişnuit.

Aparatura ştiinţifică dc pe „Luno
hod-2“ a realizat, de asemenea, în 
cursul legăturii radio din seara zilei 
do 17 ianuarie, măsurători asupra ra
diaţiei Roentgen solare şi asupra lumi
nozităţii bolţii cereşti. Totodată, s-au 
efectuat primele studii asupra proprie
tăţilor mecanice ale solului lunar în 
locul aselenizării staţiei „Luna-21‘‘.

La sfîrşitul celei de-a treia şedinţe 
de legătură, „Lunohod-2“ a fost diri
jat într-o poziţie care asigura reîncăr- 
carea surselor de alimentare cu energie 
electrică de la bord. cu ajutorul unei 
baterii solare.

.

d e pe g lo b

Roma 18 (Agerpres). — Cablul sub
marin transmediteranean care leagă o- 
raşul italian Pisa de capitala Algeriei 
a fost inaugurat în cadrul unei solem
nităţi Ia care au luat parte oficiali
tăţi ale celor două ţări.

Montarea cablului, care are o lungi
me de peste 1 000 de km realizată da 
o firmă britanică, a fost finanţată în 
comun de cele două ţări. Prin interme
diul acestuia va fi posibilă efectuarea 

~ simultană a 480 de comunicaţii telefo
nice şi realizarea legăturii automate 
între abonaţii telefonici din principalele 
oraşe italiene şi algeriene.

Un alt cablu submarin, care va face 
legătura între Marsilia şi Alger, ur
mează să intre în exploatare în pri
mul trimestru al acestui an.

Katmandu 18 (Agerpres). — Guido 
Monzino, conducătorul unei expediţii 
de alpinişti italieni formată din 63 de 
persoane, a declarat miercuri, la Kat
mandu, că va încerca să escaladeze E- 
verestul (8 800 metri) în intervalul de 
timp aprilie — pînă la jumătatea lu
nii mai. Expediţia condusă de el, con
siderată ca una dintre cele mai impor
tante, a ales tradiţionala rută dc pe 
versantul sudic. Monzino a sosit la 
Katmandu însoţit de o primă grupă 
de 42 de alpinişti. Odată cu ci, la 
bordul a trei avioane-gigant de tip 
„Plercules 2 “ au fost . aduse Ia Kat
mandu 10 tone de echipament şi două 
elicoptere „Belle 205“. Ceilalţi membri 
ai expediţiei urmează să sosească aici 
în luna februarie.

Geneva ,18 (Agerpres). — Numărul 
cazurilor de variolă înregistrate în în
treaga lume în cursul anului 1972 este 
de aproximativ 65 000, în creştere cu 
23 la sută faţă de an'ul precedent •— 
se precizează într-un raport epidemio
logie al Organizaţiei Mondiale a Sănă
tăţii. Totuşi, afirmă raportul, nu este 
vorba de o recrudescenţă a maladiei, 
ci de o înregistrare mai atentă de că
tre serviciile sanitare a cazurilor de 
variolă.

Iu 1967, variola era considerată ca 
endemică în 30 de ţări din Asia, Afri
ca şi America Latini. In ianuarie 1973, 
acest fenomen s-a limitat la numai şa
se ţări: India (25 902 cazuri), Etiopia 
(16 972  ̂cazuri), Bangladesh, Pakistan, 
Sudan şi Nepal.

P ro iec tu l „C yclops“

;

m m
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R. P. BULGARIA. — In satul Aidcmir a fost construită o modernă crescătorie 
de păfări, dc mare productivitate. In foto: Aspect din această crescătorie

Cel mai spectaculos program de 
explorare spaţială preconizat de 
oamenii de ştiinţă americani după 
misiunea „Apollo-17“, care a pus 
capăt pentru actualul deceniu zbo
rurilor cu oameni la bord spre as- 
trele învecinate, este poate aşa-nu- 
mitul proiect „Cyclops“. Obiectivul 
său îl cpnstituie cercetarea Univer
sului în vederea descoperirii de in
dicii ale existenţei unor civilizaţii 
inteligente. Iniţiatorii programului 
consideră ca acest lucru este în pre
zent perfect posibil, şi anume prin 
instalarea pe Pămînt a unei reţele 
vaste dc observatoare radioastrOno- 
mice care să intercepteze şi să des
cifreze semnalele provenite even
tual, din alte lumi, mai avansate. 
Succesul îndrăzneţului plan ar pu
tea permite accesul la „Moştenirea 
galactică" ce în concepţia multor 
oameni de ştiinţă trebuie să existe 
fără îndoială. ,

Anul trecut, agenţia spaţială a- 
mcricană (N.A.S.A.) a iniţiat un 
studiu aprofundat al acestei pro
bleme, la care au participat oameni 
de ştiinţă de la majoritatea univer

sităţilor americane. La sfîrşitul cer
cetărilor preliminare, a fost dat 
publicităţii un raport detaliat, con- 
ţinînd 243 pagini, în care se de
clară ca proiectul este absolut rea
lizabil. Principala premisă aflată la 
baza^iniţiativei constă în aprecierea 
că şf în alte părţi ale Universului 
există condiţiile necesare vieţii. De 
aceea, singura cale de a afla acest 
lucru cu certitudine este de a se 
stabili contactul cu eventualele ci
vilizaţii. „Stabilirea unui contact 
interstelar poate prelungi în mare 
măsură vîrsta lumii care reuşeşte a- 
cest lucru — se arată în raport. 
Lste posibil ca în Univers să se 
afle deja în contact civilizaţii care 
şi-au soluţionat problemele ecolo
gice şi sociologice şi îşi împart, ast
fel, un vast volum - de cunoştinţe. 
Accesul la această „moştenire ga
lactică“ s-ar putea foarte bine do
vedi vital pentru lumile ale căror 
cuceriri tehnologice îi permit să 
stabilească legătura necesară“.

„Programele spaţiale, declară în 
acest sens unul din susţinătorii cei 
mai entuziaşti ai ideii, dr. John 
Wolfe, au limitele lor; cele radio,

însă, nu au nici un fel de limite. 
Dacă renunţăm să explorăm, dacă 
renunţăm să cercetăm progresul o- 
menirii ar putea fi în mare pri
mejdie“.

In concepţia savanţilor care au 
elaborat studiul iniţiat de N.A.S.A., 
proiectul va fi realizat prin con
struirea unor observatoare radio- 
astronomice dotate cu antene-gi- 
gant, avînd diametrul dc 100 m. 
In faza finală, vor exista nu mai 
puţin de 1 000 astfel de antene, dis
puse în forma unei pînze ’de păian
jen pe o suprafaţă de aproximativ 
100 km pătraţi. Pentru plasarea re
ţelei, zona ideală ar fi cea a E- 
cuatorului. Dar, aceasta, în cazul 
în care proiectul va deveni inter
naţional. în caz contrar, sínt reco
mandate statele americane New Me
xico sau Arizona, pentru climatul 
lor uscat şi cald.

întregul proiect va fi realizat, se 
apreciază, în 40 de ani. Costul săli 
nil va depăşi cele 25 miliarde dolari 
cheltuite de om pentru a păşi pe 
lună.

Ziarul „Combat“ despre situa
ţia economică a Statelor Unite

Paris 18 (Agerpres). — Sub titlul 
„Creşterea puternică a preţurilor pune 
în pericol_ stabilitatea“, ziarul „Com
bat“ publici un articol consacrat si
tuaţiei economice a Statelor Unite. E- 
ficienţa programului de stabilitate, a- 
plicat de un an şi jumătate în S.U.A., 
scrie ziarul, a fost puslţ sub semnul 
întrebării odată cu anunţarea creşterii 
considerabile a preţurilor, în luna de
cembrie a anului trecut. In timp ce 
sporirea preţurilor nu a depăşit nicio
dată 0,7 la sută în primele 11 luni ale 
anului 1972, ea a făcut un adevărat

salt în decembrie, atingînd 1,6 la su- 
. tă. în mod deosebit,, creşterea a afec
tat preţurile produselor alimentare: 
17 la sută pentru ouă, 9,5 la sută — 
carnea de vită, peste 21 la sută Ia ce
reale.

în actuala conjunctură, scrie cotidia
nul francez, experţii Ministerului Agri
culturii al S.U.A. consideră că preţuri
le produselor alimentare vor creşte în 
primul semestru al acestui an cu 2,5 
la sută, în comparaţie cu 3 la sută cit 
s-a prevăzut iniţial pe întregul an.
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Capriciile vremii
Beirut 18 (Agerpres). — In urma 

abundentelor şi neobişnuitelor căderi 
de zăpadă care âu avut loc în ulti
mele trei zile în Liban, Siria şi Iorda
nia, zeci de localităţi sínt izolate, dru
murile au devenit impracticabile, iar 
comunicaţiile telefonice sínt întrerupte, 
îndeosebi între Beirut şi Amman. Ser
viciile de lucrări publice şi cele ale 
jandarmeriilor locale întreprind serioa
se eforturi pentru degajarea numeroa
selor automobile blocate de-a lungul 
şoselelor.

Madrid 18 (Agerpres). — Asupra 
ţărmurilor atlantice ale Spaniei şi Por
tugaliei s-a abătut, miercuri, cea mai 
puternică furtună înregistrată în ulti
mii 25 de ani. Au fost provocate im
portante pagube materiale şi victime 
omeneşti. Primele comunicate oficiale 
arată că numărul morţilor şi dispă
ruţilor se ridică la 19.

Vintol, care a atins viteza de peste 
160 kilometri pe oră, a afectat, de ase
menea, principalele porturi ale Portu
galiei şi aeroportul din Lisabonl, pre
cum şi regiunile de pe ţărmul medite
ranean al Spaniei.


